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Talpra magyar, hí a haza!
Itt az idő, most vagy soha!
Rabok legyünk vagy szabadok?
Ez a kérdés, válasszatok! –
A magyarok istenére
Esküszünk,
Esküszünk, hogy rabok tovább
Nem leszünk!

Előadják: az ÁMK II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola 
és AMI 8. osztályos tanulói és az iskolai énekkar

A műsort szerkesztette és betanította: Faragó Krisztina
Az iskola énekkarát vezényli: Sándorné Pusztai Erika
A műsorban látható táncot betanította: Kovács József

A községi koszorúzásra a 48-as emlékműnél 
(Szabadság tér) 

kerül sor a műsort követően.

Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata
tisztelettel meghívja

Rákóczifalva lakosait
1848-49-es szabadságharc emlékére 

rendezett ünnepségre.Időpont:  2009. március 15. vasárnap 10.00 óra
Helyszín:  Varsány Közösségi Ház (Szabadság tér 10.)

ORSZÁG-VILÁG, FORRADALOM!
községi megemlékezés

Március 15-e, az 1848/49-es forradalom 
és szabadságharc emléknapja és egyben a 
Magyar Sajtó napja is. Hazánkban 1990 
óta ünnepeljük, hiszen nem feledkezhetünk 
meg arról, hogy 1848-ban ezen a napon 
nyomtatták ki a magyar sajtó első szabad 
termékeit: a tizenkét pontot és a Nemzeti 
dalt. Ekkor a Tizenkét Pontból rögtön az 
első követelte a sajtószabadságot, a többi 
alapvető forradalmi követelés mind csupán 
ezután következett.
Rákóczifalván a helyi újságírás tizennyolc 
éves múltra tekinthet vissza, mivel 1991. 
márciusában jelent meg az első – az akkori-
ban igen sokat vitatott – újság, a Tárogató. 
Létjogosultságát mi sem mutatta jobban, 
mint az, amikor néhány évi kényszerpihe-
nőre vonult vissza, a korábbi olvasók népes 
tábora hiányolta, kereste. Így született újjá 
Rákóczi Lap néven több mint öt éve. 
Sokszor, sok helyen – de nem elégszer – le-
írtuk már, hogy ezt a sajtóorgánumot szinte 
a rákóczifalviak írják, szerkesztik, hiszen 
az elmúlt 18 év alatt összeverbuválódott 
csapat („szerkesztőbizottság”) közülük 
került ki, és folyamatosan bővül, változik. 
Pedig sok esetben a településen nem hálás 
dolog „közszereplő”-nek lenni, mégis te-
szik a dolgukat, mindenféle ellenszolgálta-
tás nélkül. Én, mint az önkormányzat által 
megbízott felelős szerkesztő, csak hálával 
tudok szólni a mellém szegődött, botcsinál-
ta „újságírók”-ról eme ünnepi alkalomból. 
És csupán ennyi: köszönöm!
Természetesen úgy kerek egész ez a sajtó 
napi köszöntő, ha elismeréssel szólok a te-
lepülésről hírt adó más médiákról is. Nem 
feledkezhetünk meg a szintén helyi hírek-
ről, eseményekről, rákóczifalvi emberekről 
tudósító, négy éve működő kisközösségi 
rádióról, a Rákóczi Hírmondóról sem. Te-
lepülésünk ismertségének záloga a jó saj-
tóvisszhang. Nem panaszkodhatunk, hiszen 
a megyei sajtó, rádiók, Tv és az országos 
sajtóorgánumok is szívesen tudósítanak ró-
lunk, így téve ismertté Rákóczifalvát.
A legnagyobb köszönet viszont az olvasó-
inknak jár, hiszen ők tartják életben – ér-
deklődésükkel – a Rákóczi Lapot.

Pappné Benson Mária

„A hír szent, a vélemény szabad.”

Március 15. egyben 
a Magyar Sajtó napja is
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1676. március 27. – II. Rákóczi Ferenc szüle-
tése 
1735. április 8. – I. Rákóczi Ferenc halála 
1699. január 26. – a karlócai béke, amely Thö-
köly Imrét és Zrínyi Ilonát bujdosni kényszeríti 
1700. november 1. és 1701. február 11. – Rá-
kóczi levélben kéri XIV. Lajos francia király tá-
mogatását 
1701. április 18. – a császáriak elfogják, csak 
november 7-én tud megszökni Bécsújhelyről 
A szabadságharc 
1703. június 15. – a fejedelem fogadja Esze Ta-
mást és embereit Magyarország határán 
1703. szeptember 26. – ekkorra az ország nagy 
része a fejedelem hatalmában van 
1704. augusztus 13. – a németek tönkreverik a 
franciák és bajorok egyesült seregét, ezáltal Rá-
kóczi elveszít egy fontos szövetségest 
1705. szeptember 20. – a szécsényi kormány-
alakító országgyűlés 
1705. május 15. – I. Lipót halála, I. József hata-
lomra lépése 
1705. október 27. – a békealkudozások kezdete 
1707. június 13. – az ónodi országgyűlés, ahol 
kimondják a Habsburgok trónfosztását 
A vereségek 
1708. augusztus 3. – Trencsén mellett a kurucok 
vereséget szenvednek 
1710. január 22. – a csata eldöntetlen maradt 
Fegyverletétel és béke 
1711. február 21. – a további vérengzéseket 
megelőzve Rákóczi örökre elhagyja hazáját 
1711. május 1. – fegyverletétel Szatmár mellett 
Bujdosás 
1713. január 13. – partraszállás Dieppe-ben 
1717. október 10. – partraszállás Törökország-
ban 
1735. április 8. – a fejedelem elhunyt Rodostó-
ban 
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Fontosabb dátumok

Minap II. Rákóczi Ferenc életéről olvastam, s lelkemet 
szinte felkorbácsolta, amit csodálatos áldozatkészségéről, ha-
zaszeretetéről megtudtam. Elgondolkoztam azon, hogy három 
évszázada egy ilyen történelmi óriás szolgálta a nemzet ügyét! 
A mostani torzsalkodások, képviselői, gazdasági, intézményi 
és mindenféle vezetői címekért való kíméletlen és sokszor oly 
becstelen küzdelmek, a megszerzett hatalommal való vissza-
élés és önelégültség, a követhetetlen pénzügyi és egyéb ügyle-
tek, kibogozhatatlan összefonódások szövevényében hol akad 
szegény hazánkban egy Rákóczi-formátumú személyiséggel 
akár  EGYMILLIOMODNYI részben is mérhető valaki?  S 
ki is volt Rákóczi, akivel ha csak egy milliomodnyi részben 
felérő „történelmi alak” feltűnne, az már hatalmasat lendítene 
szegény országunkon. Rákócziról tudjuk, hogy az ország leg-
gazdagabb földbirtokosa volt.  Ő maga a lengyel, felesége pe-
dig a francia és angol királyi házzal volt közeli rokonságban. 
A gondtalan, pazar, főúri élet minden lehetősége adott volt 
számára. Ha valakinek a magyar történelemben, akkor neki 
- a római sz. birodalom fejedelmi címével is büszkélkedhető 
(de alapjában mindig szerény viselkedésű), dúsgazdag, hihe-
tetlenül előkelő származású főúrnak, fejedelemnek, hercegnek  
- volt mit veszítenie, amikor hatalmas vagyonát kockáztatva, 
a meleg családi légkörről lemondva mindenét a haza szolgá-
latába állította. A szabadságharc tetőfokán felkínálták neki a 
lengyel trónt, s ha elfogadta volna azt, akkor mentesült volna 
Bécstől minden felelősségrevonás alól, s élvezhette volna me-
sés gazdagsága nyújtotta pazar élete ezer örömét.  Ki tudott 
volna rajta kívül ellenállni a felkínált koronának? Mint írta: 
„Sem célszerűnek, sem becsületemmel megegyezőnek nem 
tartottam idegen ország koronájáért és én hasznomért hazám 
ügyét cserbenhagyni”. E rendkívüli tehetséggel, nemzetirányí-
tó képességekkel is rendelkező arisztokrata soha nem a „hasz-
not”, hanem nemzete ügyének a szolgálatát nézte. Szerteágazó 
munkáját (kül- és belpolitikában, hadseregszervezésben, gaz-
daságpolitikában, stb.) a legnagyobb szerénységgel, esendő-
ségének és tökéletlenségének, ember-mivoltával járó hibáinak 
fokozott tudatával végezte. Semmi nem állt távolabb tőle, mint 
az anyagi érdek és az önös cél!

Jó lenne elgondolkoznunk azon, hogy volt egyszer történel-
münknek ilyen óriási alakja. De mikor tűnik fel a jelen törté-
nelmi színpadán egy olyan honfitársunk, aki hozzá hasonlóan 
soha nem a hasznot, hanem a nemzet szolgálatát nézné. Van 
ilyen? Lesz-e ilyen? Ilyen a magyar történelemben egyszer 
volt, s többé nem lehet. De – ismétlem -, ha Rákóczi tulaj-
donságaiból csak egymilliomodnyi részt is felmutatni képes 
szereplő tűnne fel, történelmi alakként világítana számunkra, s 
reményt adna a fellendülésnek. Nem egy ilyen kellene, hanem 
sok. Istenem, hol vannak ilyen emberek? Az önző, haszonleső 
mentalitással, mérhetetlen gőggel átitatott jelenünk világában 
egyáltalán várhatunk-e ilyen „egymilliomodnyi” esélyű cso-
dára ? Vagy csak merengjünk tovább Rákóczi fejedelem cso-
dálatos tulajdonságain, határtalan áldozatkészségén ? 

Dr. Kölcsei Tamás, Budapest

Sóvárgás Rákóczi hazaszeretete kapcsán

Rákóczi emlékiratainak 1739-ben (270 éve), 
Hágában megjelent első kiadása
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2009. február 17-én Tóth Lajos polgármester részt vett 
a Magyar Önkormányzatok Szövetségének megyei szer-
vezete által tartott tisztújító közgyűlésén. (Településünk 
egyébként egyetlen önkormányzati szövetségnek – 7 van 
belőle – sem tagja)

Gémesi György a szövetség elnöke bevezetőjében ki-
emelte az önkormányzatokban – ezáltal az önkormányzati 
szövetségekben – rejlő (az Ő szóhasználatában: „Szuny-
nyadó”) lehetőségeket, az érdekérvényesítés, pártpoliti-
kától mentes összefogásának szükségességét. Felvetette 
egy önkormányzati „parlament” megvalósíthatóságának 
az ötletét. A közgyűlésen mintegy 30 település polgár-
mestere volt jelen, ahol Szalay Ferenc Szolnok város pol-
gármestere az önkormányzatok egységének fontosságát 
hangsúlyozva száműzné a pártpolitikát azokból, szintén 
e témában szólt Eszes Béla Jánoshida polgármestere. Hat-
vani Lajos azt emelte ki, hogy a rendszerváltozás – ugyan 
azóta folyamatosan kormányzatok által leépíteni kívánt 
intézményrendszere – az önkormányzat, de az egyetlen 
közpénzből még funkcionáló szervezet, természetesen az 
általa üzemeltetett intézményhálózatával együtt. 

Tóth Lajos településünk polgármestere a „szunnyadó 
erő” kifejezésre reagálva mondta, hogy erősen szunnyadó 
és nagyon gyorsan életet kell bele lehelni. Azt is látni kell, 
hogy óriási ellentétek feszülnek az önkormányzatok kö-
zött is. Ez az ellentét a finanszírozás kérdéseiben nyilvá-
nul meg leginkább. Megfigyelhető ez az ellentét a főváros, 
nagyvárosok, városok és különösen arcpirító ez a főváros 
és a községek vonatkozásában. Amíg ezt nem teszik átlát-
hatóvá, kiegyensúlyozottá, nehéz lesz az egységes fellé-
pést létrehozni. Le kell küzdeni a rendszer sztereotípiáit. 
Ma az önkormányzati vezetés nem politikai, szakmai fel-
adat, elsősorban. Éppen ezért hibás az a szemlélet, hogy 
egy - egy polgármestert szakmai álláspontja miatt vala-
melyik táborhoz sorolnak, még hibásabb, ha ugyanezért, 
ugyanezt teszik az általa vezetett településsel. Markánsan 
kiütközik és megjelenik ez például a pályázati pénzek el-
osztásánál.  

Az önkormányzatiság – mint elv -  rengeteget csorbult 
a rendszerváltás óta. Ma már szinte alig beszélhetünk róla, 
hisz valódi döntési lehetőség alig akad az önkormányzat-
ok kezébe. Feladat van bőséggel, csak döntési alternatívák 
– elsősorban az anyagiak függvénye miatt – nincsenek. 
Ellentét feszül a településfejlesztés, üzemeltetés és a helyi 
közigazgatási szakmai feladatok ellátása terén, elsősorban 
a hivatalok érdekeltségi rendszere miatt. 

Végül hozzászólásában a polgármester szorgalmazta az 
érdekképviseletek integrációját. Azt mondta: hét szervezet, 
ami most az érdekképviseletével foglalkozik – kevesebb, 
mintha egy, vagy két szervezet lenne és az a polgármester 
kollégák által is meghatározott elvek szerint  működne. 

Február 3-án a polgármester tárgyalt Kaposvári Kázmér 
Víz- és Csatornaművek Zrt. Elnök vezérigazgatójával. Átte-
kintették a 2009 évi hálózat-felújítási munkákat, amelyet a 
koncessziós díjból fedez az Önkormányzat. 

*
Február 4-én Kovács Károly igazgató úrral tárgyalt a 442-

es út Szolnok – Rákóczifalva közötti szakaszának helyzetéről, 
elsősorban az útpadka rendbehozatalának lehetőségeiről, va-
lamint lassító szigetek és besoroló sáv létesítéséről a település 
bejáratánál. Megállapították a Közútkezelő nem rendelkezik 
forrással a feladat elvégzéséhez. Pályázati pénzből a feladat 
megoldásától nem zárkóznak el. Ha lesz pályázat, a tervezői 
munkát a Közútkezelő elvégzi. 

*
Ugyanezen a napon – február 4-én – a Remondis Szolnok 

és a Remondis Kétpó Kft. ügyvezetőivel, Papp László és Lits 
László urakkal tárgyalt a polgármester és Dr. Varga János 
jegyző. Téma a települési hulladékszállítás szerződés módo-
sítása volt. 

*
Február 9-én szakértők bevonásával a Svájci alapra és a 

Vidékfejlesztési minisztérium által meghirdetendő pályáza-
tok előkészítésére egyeztető tárgyalást folytattak a település 
vezetői – a Tisza parti projektek megvalósítására. A pályázati 
anyag előkészítése gyorsított ütemben megkezdődött. 

*
A polgármester február 12 és 13-án Brüsszelben az UTdR 

delegáció tagjaként közel tíz Uniós szakmai bizottság kép-
viselőivel tárgyalt az INTERREG IV C keretében beadásra 
került, kilenc európai uniós ország – köztük Magyarország, 
Rákóczifalva) partnerségével megvalósuló pályázatról. A 
pályázat összértéke közel másfél millió euró, mely kulturális 
cserekapcsolatokról és hálózatépítésről szól. 

*
Február 19-én a polgármester és a jegyző Budapesten 

Jauernik István Önkormányzati miniszteri államtitkárral 
tárgyalt. A várossá nyilvánítási pályázat lehetőségeit, vala-
mint a március 27-én Rákóczifalván  harmadik alkalommal 
megrendezendő – immár hagyományos – Önkormányzati 
konferencián való minisztériumi résztvételről.

*
Február 20-án a polgármester, Tóth Tamás OTP megyei 

igazgatóval tárgyal a kialakítandó építési telkek kialakításáról, 
illetve az elő-közművesítés finanszírozási lehetőségeiről.   

Február 24-én a RÉV indítással kapcsolatos szakértői 
egyeztetés volt a Polgármesteri Hivatalban. Az egyeztetésen 
részt vett Dr. Csaba Attila, a Gazdasági Minisztérium főmun-
katársa, a téma országos felelőse.  Reményeink szerint sikerült 
elhárítani az utolsó bürokratikus akadályt is az újraindítás elől. 
( Noha ezt csak az engedély birtokában mondhatjuk ki nyu-
godt szívvel!)

2009.Második szám

Sajtóhírek
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A napokban a polgármester kezdeményezésére, helyi 
szakértőkkel és intézményvezetőkkel a 2009 évi pályázati 
lehetőségeket tekintették át. Továbbra is gond, hogy sáros 
belterületi utak építésére nincs pályázati kiírás. Biztató az, 
hogy – elsősorban a polgármesterek kezdeményezésére, 
nyomására – a regionális szervezetek gondolkodnak ilyen 
jellegű pályázat kiírásán.

*
Költségvetés - csökkenő bevételek
A pénz és tőkepiaci válság következtében kialakuló gaz-

dasági helyzet csökkentette az önkormányzati bevételeket és 
növeli a szociális kiadásokat. Rákóczifalván az idén 39 millió 
forintos hiánnyal számol az önkormányzat, amely reménye-
ink szerint ÖNHIKI pályázatból finanszírozható. Ha ez csak 
részben valósul meg működési hitel felvételére lesz szükség. 
A normatív állami támogatás 181 millió forinttal lett keve-
sebb, mely az előző évhez viszonyítva 27,6 százalékos csök-
kenés. Ez egyrészt abból adódik, hogy csökkentek az egyes 
feladatokhoz kapcsolódó állami hozzájárulások, másrészt az 
Idősek Bentlakásos Otthona, és a szociális étkeztetési fel-
adatokat ma már a Szolnoki Kistérségi Társulása látja el. A 
közoktatási normatíváinak csökkenése miatt kevesebb pénz 
lesz az általános iskolai oktatásra. Így számos takarékossági 
intézkedésre kényszerül a település. A szemétszállítás díját 
nem tudja tovább finanszírozni az önkormányzat. Viszont 
a lakossági terhek növekedésének mérséklése érdekében a 
kommunális adó mértékét 13 000,- Ft-ról 3 000,- Ft-ra csök-
kentette a képviselőtestület.  Megszűnt az intézményi dol-
gozók béren kívüli juttatásai, így az étkezési utalvány és a 
ruházati költségtérítés is. Folyamatosan figyelemmel kísérik 
az energia költségek alakulását, a víz, a gáz, és az elektromos 
áram felhasználást. 

Átalakul a segélyezési rendszer finanszírozási struktúrája 
az „Út a munkához” program beindításával. A program célja 
a rendszeres szociális segélyen lévő, tartósan munkanélküli-
ek munkára ösztönzése, foglalkoztatásuk javítása, a számuk-
ra felajánlható munkalehetőségek számának bővítése. Az 
önkormányzat szándéka, hogy minden munkaképes segélye-
zett munkát kapjon, így segély helyett bérben részesüljön. 
Ezáltal több mint kétszeres havi jövedelemhez jusson.  Erre 
pályázatot nyújtottunk be.  Természetesen ebben az esetben 
is szükség van a szociális segélyben részesülők együttműkö-
dési készségére, szándékára. 

Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzat képviselő-tes-
tülete döntött a szociális rendeletének módosításáról. A ren-
delet változásai tartalmazzák az „Út a munkához” program 
bevezetésével kapcsolatos, új jogszabályi előírásokat.

A program megvalósításához közfoglalkoztatási tervet 
kell készíteni, mely pontosan tartalmazza, hogy milyen 
formában kívánja az Önkormányzat a programját megvaló-
sítani. A célunk, hogy – a külterületen is -  tisztábbá, ren-
dezettebbé ezáltal jobban „élhetővé” tegyük Rákóczifalvát, 
minden polgára számára.

Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzatának Képvi-
selő-testülete 2009. február 12-én tartotta soros ülését. A 
főbb napirendi pontokból:

Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata jóváhagyta 
a Virágoskert Óvodába történő beiratkozás, valamint az 
Általános Művelődési Központ, II. Rákóczi Ferenc Álta-
lános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézmény 1. 
évfolyamára való beiratkozás időpontját.

Virágoskert Óvoda és Bölcsőde intézmény óvodai fel-
vételének időpontjai:

2009. április 20. 8.00-16.00 óráig
2009. április 21. 8.00-16.00 óráig
Általános Művelődési Központ, II. Rákóczi Ferenc Ál-

talános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézménybe 
való beiratkozás időpontja:

2009. április 21-én (kedd) 13.00 – 18.00 óráig
2009. április 22-én (szerda) 8.00 – 13.00 óráig

*
A Képviselő-testület 130/2008. (XII. 02.) önkormány-

zati határozatával az Általános Művelődési Központ II. 
Rákóczi Ferenc Általános Iskola és AMI alsó tagozatán 20 
%-kal magasabb létszámmal történő működéséről döntött.

*
Az Észak-Alföldi Regionális Tanács a decentralizált 

„települési önkormányzati szilárd burkolatú belterületi 
közutak felújítására” (ÉA-TEUT 2008 jogcímen) pályá-
zati felhívást hirdetett, melyre az Önkormányzat sikeresen 
pályázott. A pályázott összegből, - a pályázati kiírásnak 
megfelelően -  az igen rossz állapotban lévő – települési 
főgyűjtő útját a Rákóczi utat újítjuk fel. (Természetesen 
a korábban új aszfaltot kapott szakaszok kivételével!) A 
Képviselő-testület döntött az önerő biztosításáról. 

*
Az idei évben emelkedtek a temetkezési szolgáltatás dí-

jai, amelyet a Képviselő-testület 2009. február 12-ei ülésén 
tárgyalt meg. A szolgáltatóval az egyeztetések megtörtén-
tek, sem 2008-ban, sem az azt megelőző évben nem történt 
sírhelyárakban és a temetői díjszabásban emelés. Módosí-
tani kellett a temetkezési rendelet is, mivel a jogszabályok 
változtak, és így pl. új sírhely kiásásáért díj nem szedhető, 
mert ez a jogszabály szerint a temető üzemeltetőjének a 
feladata. Megjegyzés: ha a meglévő sírnál történik sír-
nyitás, azért azonban fizetnie kell a kérelmezőnek. Egyes 
szolgáltatás díjai 5-10 %-al emelkedtek (kb. 500-2.000 Ft), 
viszont több szolgáltatása díja változatlan maradt. 

*
Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzat Képviselő-

testülete 2009. február 12-ei ülésén elfogadta Rákóczifalva 
2009. évi rendezvénytervezetét, amelyet a község honlap-
ján (www.rakoczifalva.hu) megtekinthető.  

*
A Területi Szociális Bizottság (Martfű, Rákócziújfalu és 

Rákóczifalva polgármesterei) legutóbbi ülésén elfogadta a 

2009.Második szám
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közös fenntartású kistérségi szociális intézmény 2008. évi 
költségvetési előirányzatainak módosítását, majd megtár-
gyalta és elfogadta a 2009. évi költségvetési előirányzatait. 
A 2009. évi költségvetés szigorúbb feltételeket szab, ezáltal 
feszesebb gazdálkodást kíván az intézménytől, mint 2008. 
évben.

2009.Második szám

Gyógy  és frissítő masszázs: 
A masszázsszolgáltatás magába foglalja a hátmasszázst 

600,-Ft/25 perc, far masszázst 200,-Ft/10 perc, láb masz-
százst 400,-Ft/20 perc, kar és kéz masszázst mindössze 
300,-/ 40 perc. Természetesen egész testes masszázsszol-
gáltatással is kényeztetünk. Ennek díja 1000,-Ft/ 40 perc. 
Az árak az ÁFÁ-t tartalmazzák. 

A lazításokat Hulimai Jánosnak, szakképzett 
gyógymasszőrnek köszönhetjük. 

Kiemelten ajánlanánk a Ceragem masszázságy haszná-
latát. Az ágyat Dél-Koreában fejlesztették ki, más néven 
termo- akupresszúrás masszázságynak hívják. A Ceragem 
ágy javítja a vérkeringést, elősegíti az izmok lazulását, 
korrigálja a gerinc-rendellenességeket, mindezek mellett 
szervezetben gyulladáscsökkentő hatása is van. 

A masszázságy világszerte elismeréseket szerzett magá-
nak. Az ágy egységesíti magában a fényterápiát, a hőterápiát, 
az akupresszúrát és természetesen a masszázst is. 

• Az akupresszúra az ágyba beépített görgő a gerincosz-
lop mentén mozog különböző pontokon megállva, melegíti 
és nyomja a gerincből kilépő idegbárokat és csigolyákat. 
A chiropraktika a hátgerincmasszázs egyike a legfejlettebb 
gyógymódoknak. Jelentése: kézzel ellazítani a görcsös, 
megfáradt izmokat, idegeket a gerincvonal rendellenessé-
geinek javításával. A fényterápia hatása szervezetünkre: 
segíti a sejtbeépülését, hormonsejtkeltő, sejtregeneráló, 
elősegíti az immunrendszer védekező képességét, illetve 
depresszió kezelésére szintén hatásos kezelési módszer. A 
fényterápiát a kézi kezelőbe helyezett hélium biztosítja, 
amely 7 cm-re hatol szervezetünkbe. A hőterápiát az infra 
biztosítja, ez egy természetes rezgésű hőenergia, ennek 
segítségével 4-5 cm mélyen is dolgozik szervezetünkben. 
A melegítőhatással történő kezelés a keleti gyógyászat ha-
gyományos módja.  E kezelés fizikai reakciót vált ki, majd 
elősegíti az egészség helyreállítását. A hőterápia serkenti az 
anyagcserefolyamatokat, ennek köszönhetően serkenti az 

emésztést, javítja a vérkeringést, remek fájdalomcsökkentő 
hatása van, alkalmas még bőrbetegségek kezelésére illetve 
asztma, krónikus nátha esetén ajánlják.

• A Ceragem masszázságy egyik legfontosabb eleme a 
Jade kövekkel borított projektor. A Jade kő egy féldrága-
kő, melyet a keleti orvoslásba évszázadok óta használják. 
A projektorok ilyen kövekből készültek, mert rendkívül jó 
hőtartó képességgel rendelkezik. Segíti a sebek és zúzódá-
sok gyógyulását. Erősíti az immunrendszert, gyulladások 
kezelésére is alkalmazható.

• A masszázs ellazítja az izmokat és az inakat, továb-
bá kitornáztatja a gerincet, a gerincoszlop mellett feloldja 
a gerincoszlopra nehezedő nyomást és fellazítja a görcsös 
idegeket. 

A Ceragem ágy használatát már 4 éves kortól alkalmazzák. 
Az ágy használata 500,-Ft/40 perc. 
Árufuvarozás: 
3500,-Ft 10 km-en belül, 10 km után km-ként +150,-Ft 

Megoldható, hogy a kezelésre vágyó személyeket otthoná-
ból elhozzuk, majd kezelés után hazafuvarozzuk melynek 
díja 200,-Ft. Az árak az ÁFÁ-t tartalmazzák.

Iratmegsemmisítés: Iratmegsemmisítő üzemünk minden, 
intézménynek, könyvelőirodáknak és bárkinek rendelkezé-
sére áll. Minden papírhulladék megsemmisítése 15,-Ft/kg, 
mely magába foglalja az ÁFA összegét. A megbízás során 
a megbízott tudomására jutott minden adat titkos. Az irat 
szállítását, raktározását, megsemmisítését végző munkatár-
sat titoktartási kötelezettség terheli.

A szolgáltatásokat a Falugondnokságon személyesen, 
valamint az üzem helyszínén Rákóczi F. u. 14. szám alatt 
(a volt mézes ABC helyén) lehet igényelni előzetes egyez-
tetés alapján.

Telefonszámaink: Siposné Varga Éva  diszpécser 
06-70/3403895, 
Hulimai János gyógymasszőr 06-70/7762-361, 
Dajka Károlyné üzletkötő 06-70/7762-278.

Intézményvezetői értekezlet
Intézményvezetői értekezletet tartottak 2009. február 18-án 

a polgármesteri hivatalban. Tóth Lajos polgármester felhívta 
az intézmények vezetőinek a figyelmét a költséghatékony 
és költségtakarékos, ugyanakkor – minimum elvárásként 
megfogalmazva -  az elért minőségi színvonalat garantáló 
közszolgáltatások fenntartására. 

A Falugondnokság Kft. 2009.01.01.jén megnyitotta 
masszázsszolgáltatás és iratmegsemmisítő üzemét, 
ahová szeretettel várjuk gyógyulni és lazulni vágyó vendégeiket, 
és forduljanak bizalommal hozzánk, 
ha fölösleges irataiktól szeretnének megszabadulni!
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Az elmúlt évben a Polgármesteri Hivatalhoz 43 
szabálysértési feljelentés érkezett. A feljelentett sze-
mélyek száma 45 fő volt. Hatáskör, illetékesség hiá-
nyában 5 ügyben a keletkezett iratokat másik, az eljá-
rásra jogosult hatóságnak továbbítottuk, 11 személlyel 
szemben az eljárást megszüntettük, ebből 2 esetben 
szabálysértés hiánya miatt, 7 esetben nem volt megál-
lapítható szabálysértés elkövetése, az elkövető kiléte 
vagy tartózkodási helye, két esetben pedig illetékhiány 
miatt. A cselekmény csekély súlyára, vagy az elkövető 
személyére tekintettel 2 esetben figyelmeztetés kisza-
bására került sor Pénzbírságot 27 esetben szabtunk 
ki, melynek mértéke 3.000.- Ft és 30.000.- Ft között 
alakult, a bírság átlagos nagysága 8.741.- Ft volt. A 
bírságok 45 %-át az eljárás alá vont személyek már 
befizették, egy esetben letiltásra, illetve adók módjára 
történő behajtásra került sor, több ügyben a végrehaj-
tás folyamatban van.

Az elkövetett cselekmények közül kiemelkednek a 
tulajdon elleni szabálysértések, 19 ilyen cselekmény 
miatt jártunk el 21 elkövetővel szemben. Figyelmezte-
tést ezek miatt 1 esetben alkalmaztunk (mivel az elkö-
vető fiatalkorú volt), 10 elkövetőt átlagosan 7.100.- Ft 
pénzbírsággal sújtottunk. 

A második leggyakoribb ügyfajta a tankötelezettség 
megsértése volt, 5 eljárás indult emiatt, és volt visz-
szaeső elkövető is. Sajnos egyre több olyan szülővel 
találkozunk, akinek gyermeke ugyanabban a tanévben 
az iskolai kötelező tanórai foglalkozásokról igazolat-
lanul 10 óránál többet mulaszt. Ezúton is felhívjuk a 
tisztelt szülők figyelmét, hogy amennyiben az iskola 
ilyen mértékű hiányzásról értesíti a hivatalt, a sza-
bálysértési eljárást le kell folytatnunk, melynek ered-
ményeként ötvenezer forintig terjedő bírság szabható 
ki, a gyámhatósági hatáskörbe tartozó intézkedések 
mellett. Emiatt is kérjük, gondoskodjanak gyermekük 
rendszeres iskolába járásáról.

A 2008. évi szabálysértési ügyintézés tapasztalatai 
alapján felhívjuk a tisztelt lakosok figyelmét, hogy 
településünkön továbbra is magas a kerékpárlopások 
száma, így kerékpárjaikat lehetőség szerint ne hagyják 
őrizetlenül vagy lezáratlanul a közterületen. Felhívjuk 
továbbá a gépjármű-tulajdonosok és használók figyel-
mét, hogy – településünkhöz hasonlóan – Szolnokon 
is tilos gépjárművel a zöldterületen parkolni, illetve 
közlekedni. E rendelkezés betartását az illetékes szer-
vek folyamatosan figyelemmel kísérik, ezért kérjük, 
hogy a kijelölt várakozóhelyeken, vagy más, szabá-
lyos helyen parkoljanak.

Dr. Varga János jegyző
Községünk tizenhárom legidősebb hölgyét köszöntötte 
a Nemzetközi Nőnap alkalmából önkormányzatunk.

Dr. Varga Jánost és  Takácsné Kozák Editet 
30 éves közszolgálati jogviszanyuk alkalmából 
munkatársai köszöntötték.

Tájékoztató a 2008. évi szabálysértési ügyintézésről
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Új cikksorozatot indítunk, melyben szerkesz-
tőségünk tagjaink mutatják be egymást. Első-
ként legfiatalabb kollégánkkal, Kövér Nikolettel 
ismerkedhetnek meg.

Niki, ha jól tudom, nem a Rákóczi Lapnál 
kezdted újságírói pályafutásodat.

Így van, az általános iskolában már részt vet-
tem az iskolaújság, a Diák-Világ szerkesztésében. 
Czirmayné tanárnő kért meg, hogy legyek tagja 
én is az újságkészítő csapatnak. Gondolom, mint 
magyartanár, felfedezte az írói vénámat.

Aztán a Rákóczi Hírmondó műsorvezetője let-
tél.

Hatodikos voltam, mikor Bede Judit gyere-
keket keresett a rádióhoz mesét, verset, novellát 
felolvasni. Később híreket is mondtam, majd 
csütörtökönként az általános iskola életéről szóló 
műsor szerkesztettem. Túróczi Imiéknek szom-

batonként kívánságműsoruk volt, hozzájuk is 
csatlakoztam.

Hogy kerültél a Rákóczi Laphoz?
Már középiskolába jártam, mikor egyik reggel 

Marika néni (Pappné Benson Mária) megállított a 
busznál, hogy minél több fiatalt szeretne bevonni 
az újság munkájába. Tudta rólam, hogy rádióz-
tam, a suliújságnak írtam, ezért gondolt rám, én 
pedig igent mondtam.

Rádiózol még?
Már nem, nincs időm, keveset vagyok itthon. 

Kollégista vagyok, az időm nagy részét Szolno-
kon töltöm. De a Varga iskolai lapjának, a Vargá-
nyának is írok.

Ott te jelentkeztél, vagy felkértek?
Ott is tudták, hogy rádióztam, írtam, és a ma-

gyartanárom is beajánlott, mondhatni felfedez-
tek.

Milyen témákat választasz?
Az interjúk, a riportok a kedvenceim, jobban szeretek 

emberekkel beszélgetni, mint csak írni valamiről. Általá-
ban ismerősökkel készítem az írásaimat, olyan emberek-
kel, akik valamiért különlegesek, mondjuk kiemelkedő 
eredményt értek el valamilyen versenyen, vagy valami 
különleges dologgal foglakoznak, ésatöbbi.

Rádiózni vagy írni szeretsz jobban?
Azt hiszem, hogy írni. A rádióhoz beszélőke kell, na 

nem mintha nem dőlne belőlem a szó. Inkább az, hogy 
gyorsan kell dönteni, sokat kell improvizálni, meg benne 
van az emberben az a lámpaláz, hogy sokan, mások is 
hallják mindazt, ami a stúdióban elhangzik. Ott nem lehet 
áthúzni a sorokat.

Újságcikkeken kívül írsz mást? Mondjuk verset, pró-
zát?

Nyolcadikban Vizsolyban, a Rákóczi nevét viselő is-
kolák találkozóján a versíró versenyen második lettem. 
Tavaly a Tömörkény alkotói pályázatra küldtem egy in-
terjút, idén egy karácsonyi mesét.

Meséket írsz?
Igen szoktam. Az öcsémnek sokat mesélek. Szeretem 

a gyerekeket, és mivel a mese elsősorban az ő műfajuk, a 
mese is közel áll hozzám.

Mennyit írtál eddig?
Másfelet.
???
Nem szoktam lejegyezni őket, legtöbbször csak a fe-

jemben születnek meg. Néha leülök a számítógép elé, 
begépelem, aztán nem mentem el. 

Miért? Mert nem tetszik?
Nem feltétlenül. Valamikor csak jó kiírni magamból 

mindazt, ami történik velem, ami lejátszódik bennem. 
Aztán már nincs rá szükségem. De természetesen olyan is 
van, hogy nem tetszik, azért nem „teszem el”.

Milyen mesék ezek? Szórakoztató gyerekmesék, erköl-
csi tanulságot közvetítő fabulák…?

Szórakoztató gyerekmesék, melyek erkölcsi tanulságot 
hordoznak. Nem tudom, ezen még nem gondolkodtam.

Melyik áll hozzád közelebb, a népmese, vagy inkább a 
Grimm, Andersen félék?

Szeretem mindkettőt. Ha ebből az aspektusból nézzük, 
az én meséim az utóbbihoz hasonlíthatók. De szeretem a 
népmeséket is.

Magyar Népmesék, vagy Benedek Elek – Arany Lász-
ló?

A rajzfilm. Nem nagyon olvastam a mesegyűjteménye-
ket, számomra a rajzfilmsorozat az alap.

Ha innen nézzük, népmesék a te meséid is, hiszen nin-
csenek lejegyezve. 

Igen, csak ezek nem terjednek szájról-szájra.
Mondi
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          Egyre népszerűbb a bölcsöde

 Ó VO DA  -  B Ö L C S Ö D E

Tájékoztatjuk a Kedves Szülőket, hogy a 2008/2009. ne-
velési évre a maximálisan feltölthető bölcsődei férőhelyek 
száma harminc fő, amely indokolt esetben az Intézményve-
zető engedélyével 20%-al túlléphető, így jelenleg a bölcső-
débe felvételt nyert gyermekek száma harminchat fő.

A férőhelyek száma betelt, jelenleg hét kisgyermek vá-
rakozik felvételre. További felvételt 2009. augusztus 31.-ig 
nem tudunk biztosítani.

Horváth Ildikó  intézményvezető

FARSANG AZ ÓVODÁBAN
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Persze csak jó értelemben, Kedves Olvasóink! Ebben az évben is megrendezésre került iskolánkban a Farsangi Mulat-
ság. A 2008/2009. tanév egyik újdonsága lett ez a rendezvény, hiszen eddig az alsó és a felső tagozat együtt ünnepelte e 
hagyományunkat. Most külön került megrendezésre az életkori sajátosságoknak és igényeknek megfelelően. A felső tago-
zat február 13-án (pénteken) tartotta meg Farsangi Bálját a Varsány Közösségi Házban. Voltak itt kicsik (5.osztályosok) 
és nagyok (8.osztályosok) egyaránt. Mindenki jól érezhette magát, mert volt itt minden. Sütemény és szendvics, üdítő, 
tombolahúzás, csocsó, léghoki, zsákbamacska, bálkirály - bálkirálynő választás és tánc minden mennyiségben. Tisztelettel 
köszönjük azoknak az anyukáknak a segítségét, akik a rendezvényen aktívan részt vettek, illetve akik üdítővel, szendviccsel 
vagy süteménnyel táplálták megéhezett gyermekük osztályát. Illetve nagy köszönettel tartozunk mindazoknak, akik szebb-
nél szebb ajándékokat ajánlottak fel a tombolasorsolásra. 

A II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és AMI alsó tagozata február 13-án, pénteken délután tartotta a „Hagyományőrző 
projekt” keretében farsangi rendezvényét.

Volt egy farsang, állt a bál...

Alsós farsang

Fotók: Hőnyiné Nagy Erzsébet



11

I S KO L Á N K

2009.Második szám

Ismét eltelt egy év. Iskolánk mostani 8. osztályos tanu-
lói, akik a két osztályban összesen 40-en vannak, beadták 
jelentkezési lapjaikat december elején a központi írásbeli 
felvételire, majd februárban valamely középfokú oktatási 
intézménybe. 

Az írásbeli megmérettetésen a 40 tanulóból 22 fő (a ta-
nulók 55 %-a) vett részt. Az írásbeli felvételin a tanulók 
magyar nyelvtanból és matematika tantárgyból adtak szá-
mot tudásukról. A legkiemelkedőbb eredményt a 8.a osztály 
egyik tanulója érte el, aki a megszerezhető 100 pontból 96 
pontot ért el. A tanulóink többsége is elégedett lehet ered-
ményével (s mi magunk, pedagógusok is), hiszen 8 fő (az 
írásbelin részt vettek 36 %-a) ért el 75 pontnál többet. 10 fő 
(45 %) ért el 50 pontnál többet. 

Egy pedagógus életében talán azok a legszebb - és biztosan 
emlékezetes -pillanatok, amikor tanítványai sikeresen szere-
pelnek egy-egy versenyen.
Az elmúlt hetekben intézményünk tanulói közül jónéhányan 
előkelő versenyeredménnyel öregbítették iskolánk hírnevét.
Megyei, területi versenyekről tértek haza gyönyörű eredmé-
nyekkel diákjaink, ahol a város és a megye iskoláinak leg-
jobbjai mérhették össze tudásukat.
Szegő Gábor matematikaverseny (megyei)
- Pintér Gabriella 8.a osztályos tanuló IV. helyezést ért el.
   Felkészítő nevelője: Turiné Szabó Mária
Diákolimpia városi döntő
- Vitek István 6.b osztályos tanuló 100 m-es gyorsúszásban IV. 
helyezést, 100 m-es hátúszásban pedig I. helyezést  ért el.
- Menkó Gábor 6.b osztályos tanuló 100 m-es gyorsúszásban 
III. helyezést, 50 m-es mellúszásban pedig I.   helyezést ért el.
Diákolimpia megyei döntő
- Vitek István 6.b osztályos tanuló 100 m-es gyorsúszásban X. 
helyezést, 100 m-es hátúszásban pedig IV. helyezést  ért el.
- Menkó Gábor 6.b osztályos tanuló 100 m-es gyorsúszásban 
III. helyezést, 100 m-es mellúszásban pedig II.  helyezést ért el.
„Szép Magyar Beszéd” (megyei) 
- Pásztor Edit 5.a osztályos tanuló V. helyezést ért el.
Felkészítő nevelője: Tímárné Fischer Magdolna
Mátyás Tudósai megyei vers- és prózamondó verseny
- Szelei Petra 3.a osztályos tanuló 7. helyezést ért el.
  Felkészítő nevelője: Hernek Istvánné
- Korom Réka 4.a osztályos tanuló 8. helyezést ért el.
- Őze Lili  4.a osztályos tanuló 10. helyezést ért el.
  Felkészítő nevelőjük: Nagyné Németh Margit
- Császi Eszter 6.b osztályos tanuló 1. helyezést ért el.
  Felkészítő nevelője: Szálas Zoltán

- Török Nóra 6.a osztályos tanuló 5. helyezést ért el.
  Felkészítő nevelője: Sándorné Pusztai Erika
- Nagy Alexandra 6.b osztályos tanuló 7. helyezést ért el.
  Felkészítő nevelője: Szálas Zoltán
- Bakos Dóra és Jobbágy Szandra 7.b osztályos tanulók 8. 
helyezést értek el.
  Felkészítő nevelőjük: Sándorné Pusztai Erika
- Korom Szabolcs 8.a osztályos tanuló 2. helyezést,
- Simon Anna 8.a osztályos tanuló 4. helyezést,
- Merena Csilla 8.a osztályos tanuló 6. helyezést,
- Berényi Alexandra 8.a osztályos tanuló 8. helyezést ért el.
  Felkészítő nevelőjük: Sándorné Pusztai Erika
A Tiszaföldvári Hajnóczy József Gimnázium területi idegen 
nyelvi versenyt indított.
Három írásbeli levelezős forduló után a legeredményesebb 
versenyzők szóbeli vetélkedőn vettek részt. 
Iskolánkat eredményesen képviselte német nyelvből Ha-
raszti Attila 8.a osztályos tanuló, aki V. helyezést ért el. Fel-
készítő nevelője: Haraszti Szilvia
Angol nyelvi versenyen eredményesen szerepelt Merena 
Csilla 8. a osztályos tanuló, aki IV. helyezést ért el. Thuróczy 
Bertalan 8.b osztályos tanuló II. helyezést ért el az angol 
nyelvi versenyen. Felkészítő nevelőjük: Bán Krisztina
Amíg ezeket a versenyeredményeket összegeztem, amelyek-
kel tanulóink megörvendeztették szüleiket s minket tanáro-
kat, azon a Schiller idézeten gondolkodtam, amely iskolánk 
folyosóján van kifüggesztve.

”Az ember maga is nő magasabb céljaival.”
Szeretném, ha még tudnánk nőni.

Tímárné Fischer Magdolna intézményegység-vezető

Nagy örömünkre szolgál, hogy minden tanulónk szeretne 
tudásának megfelelően valamelyik középfokú oktatási intéz-
ményben továbbtanulni. A 8. osztályos diákok 25 %-a sze-
retne gimnáziumban első helyen továbbtanulni. A tanulók 65 
%-a valamilyen szakközépiskolai osztályban, 10 %-a pedig 
szakiskolai osztályban szeretné folytatni tanulmányait.

Az elkövetkező időszakban még tanulóink felvételi el-
beszélgetésen, esetlegesen nyelvi tagozatra jelentkezőknek 
szóbeli nyelvi felvételin kell még átesniük! Ezen diákja-
inknak kívánunk még sok sikert a felvételihez, s reméljük, 
minden tanulónk felvételt nyer az általa kívánt középfokú 
oktatási intézménybe!

Faragó Krisztina pályaválasztási felelős

                                                                Elérkezett a február, ezzel a továbbtanulás is 

                                                                                                  Akikre büszkék vagyunk
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Aranyősz farsang

S Z O C I Á L I S  S Z O L G Á LTAT Á S

Hozzávalók: 5o dkg liszt, 3 dkg élesztő, 3 dl tej, 1 kanál 
cukor, 2 db tojássárgája, 5 dkg vaj, csipetnyi só, fél dl rum, 
a sütéshez olaj, meleg hely

Tetszenek tudni, mi ez? Mi február 26-án megtudtuk, 
megkóstoltuk, és mind megettük.

Ha farsang - akkor móka, kacagás, no meg persze bőséges 
evés, ivás. 

A farsang szó hallatán szinte mindenkiben az álarcosbálok, 
táncos mulatságok hangulata, a jelmezes felvonulások színes 
kavalkádja elevenedik meg. Így volt ez 2009. február 26-án 
az „Aranyősz” Idősek Bentlakásos Otthonában is. Izgatottan 
készülődtek lakók, klubosok, dolgozók a télbúcsúztatóra. 
Napokkal előtte feldíszítettük az Otthont, készültek a jelme-
zek, a maskarák. És elérkezett a várva-várt nap. A japán gésa 
gyermekével, Törp-papa és Törp- Pillácska, Rocker Mici, 
Nótás Pici, Julis és Maris, a Púpos, a Postás, Csóré Duó, a 
Tehén és Bikája, Numera király és a táncos lábú lányok és 
asszonyok, Hosszú fekete haj kíséretében, Pa-Dö-Dö-ék, és 
a többiek, vidámságot, jó kedvet hoztak erre a napra. A jó 
hangulatú mulatság tombolahúzással zárult. Mivel a Far-
sanghoz a fánk is hozzátartozik, a jelmezesek felvonulása 
és a vidám jelenetek előadása után jó étvággyal fogyasztot-
ta mindenki a porcukorral megszórt, a nyár ízeit visszaadó 
lekváros szalagos fánkot. A II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjas 
Klub tagjai sütötték a könnyű és finom fánkokat (200 db-ot), 
mindenki nagy örömére. Köszönjük. Úgy gondoljuk, ez a 
néhány óra elfeledtette a betegségeket, az idős kor gondjait, 
bajait.                                                                 Baloghné

Farsang napja eljött már,
kezdődik a jelmezbál,
zeneszóra vígan lép,
ring a tarka báli nép.
Nagy mulatság van itt ma,
ezerféle maskara
perdül-fordul, integet,
búcsúztatja a telet.

/Lévay E./ 

2009. február 12.-én Klubunk meghívást kapott a Szol-
noki Fiumei úti idősek klubjának vezetőjétől, hogy a tagok 
megismerkedjenek egymással. Tagjaink nagy izgalommal 
készültek a látogatásra. Naponta elhangzottak az izgatott 
kérdések, hogy: „hogyan öltözzünk?”, „vajon ők is ilyen egy-
szerű emberek, mint mi?” Végre elérkezett a várva várt nap, 

Idősek klubja hírei
16 klubtaggal képviseltük magunkat, és magunkkal vittük 6 
klubtársunk üdvözletét is, akik egészségi állapotuk miatt nem 
vállalták az utazást.  Szolnokhoz közeledve többen is csodál-
koztak, hogy mennyit változott a város, milyen sok új üzlet 
épült, hiszen sokan évek óta nem hagyták el Rákóczifalvát.  
Végre elérkezett a nagy pillanat, és megérkeztünk. A fogadta-
tás nagyon kedves volt, úgy éreztük, mintha már nem először 
jártunk volna itt. Szeretettel fogadtak Bennünket a klubtagok 
és a dolgozók egyaránt. 

Szolnoki művészek verses, zenés műsorral kedveskedtek 
Nekünk, nagyon jól éreztük Magunkat.  A látogatás közös 
énekléssel, beszélgetéssel fejeződött be.  Márciusban szeret-
nénk viszonozni a meghívást, melyre már nagy izgalommal 
készülünk.

Februárban ünnepeltük az Ágnes és Julianna névnapot, 
melyen felköszöntöttük Vetor Istvánné Ágika nénit, és Fejes 
Istvánné Juliska nénit. Fergeteges bulit csaptunk, még táncra 
is perdültek többen. 

Ezúton is Szeretettel Köszöntjük Őket és Jó Egészséget 
Kívánunk: a Klub dolgozói és tagjai
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A Szolnok kistérségi Közkincs kerekasztal településismereti vetélkedőt szervezett általános iskolás tanulók részére „Is-
merjük meg egymást” címmel.

Összesen 8 település csapata vesz részt ezen a megmérettetésen: Kőtelek, Marfű, Nagykörű, Rákóczifalva, Szajol, Szol-
nok, Újszász és Zagyvarékas. 

A jelentkező csapatok három fordulóban interneten keresztül mérhetik össze a tudásukat. A csapatok fordulónként egy-
egy résztvevő településről kapnak kérdéseket e-mailen keresztül. A negyedik forduló /a döntő/ április 17-én az újszászi 
könyvtárban lesz.  Az internetes forrásokon túl könyvajánló listát is kapnak, amelyben szintén megtalálhatják a helyes vála-
szokat.  Rákóczifalváról négy lelkes kis csapat jelentkezett, összesen 20 gyermek. Hétköznap délutánonként felváltva töltik 
ki a feladatlapokat a községi könyvtárban.

Idén is megrendezi a  Költészet napi szavalóversenyt a II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjas klub 
három kategóriában: általános  iskolások, középiskolások és felnőttek. 

A szavalóverseny 2009. április 17-én 14 órai kezdettel lesz a Varsány Közösségi Házban. 
Nevezni egy szabadon választott verssel lehet, személyesen a nagyközségi könyvtárban 

vagy K7609@koznet.hu e-mail címen. Nevezési határidő: 2009. április 14.
Szeretettel várjuk a szavalókat, érdeklődőket!

                           Felhívás

Könyvtár hírei

Könyvtárunk az idei évtől minden péntek délután várja az 
iskolaotthonos gyermekeket és tanáraikat.

Szeretnénk, ha már kisiskoláskorban jobban megismer-
nék a tanulókat a könyvek birodalmát. A délutáni foglalko-
zásokon bemutatjuk a könyvtárat és annak helyes haszná-
latát. Játékos feladatokat oldhatnak meg szóban és írásban 
egyaránt, majd ezután különböző kézműves technikával 
ismerkedhetnek meg.

Tóth Istvánné

„NEM CSAK péntek délutánonként vár a Könyvtár!”

2009.Második szám
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Február 21-én 9 órától a Varsány Közösségi Házban egész-
ségnapot rendeztünk a Rákóczifalvi Polgárok Köre civil szer-
vezet kezdeményével. Már régóta figyelemmel kísérem a ha-
sonló rendezvényekről szóló híreket, de egyikre sem sikerült 
eljutni. Mivel nagyon fontosnak tartom az egészséges élet-
módra nevelést, a figyelem felhívását a megelőzésre, és a szű-
rések fontosságára, úgy gondoltam, hozzuk ide a rendezvényt 
Rákóczifalvára. Császiné Csáti Réka engedélyt adott ahhoz, 
hogy a Közösségi Ház adjon otthont a rendezvénynek. Retter 
Erzsike, a Harmónia Életmódklub vezetője, és a lányom, Bíró 
Anita – szintén a Polgári Kör tagja – azonnal felajánlotta se-
gítségét a szervezésben, és lebonyolításban egyaránt. Öt hét 
kellett ahhoz, hogy az előadókkal, kiállítókkal, szponzorokkal 
felvegyük a kapcsolatot, és minden a helyére kerüljön. A ren-
dezvény Tibeti Hangtál bemutatóval kezdődött. Szántai Éva 
parapszihológus ezzel a különleges eszközzel a rendezvény 
helyszínének, és a résztvevőknek a rezgésszámát emelt meg, 
hogy mindenki rá tudjon hangolódni egy csodálatos napra. A 
színházteremben fél órás váltásokban megkezdődtek a felvi-
lágosító előadások, melyek különböző témákra épültek fel. 
Elsőnek az A:N:T:SZ: munkatársa: Bordásné Ignácz Ildikó 
számolt be arról, hogy miért fontos ellenőriztetni a vérnyo-
mást, a vércukor és a koleszterinszintet. Majd megkezdődött 
az érdemi munka. Délutánig megállás nélkül szúrták a folya-
matosan érkező érdeklődőket. Ebben a teremben volt még 
testtömeg-indexmérés is, melyet a helyi védőnők végeztek el 
önzetlenül. Ingyenes szemvizsgálatra, talp- és testmasszázsra, 
test- és fülgyertyázásra , csontkovácsolásra, angyalkártya ta-

Egészségnap az egészségért

nácsadásra is volt lehetőség. 
Az emeleten különböző masszázsokat lehetett kipróbálni. 

Az előtérben a kiállítók várták az érdeklődőket, akik gyógy-
termékek, és alternatív gyógymódok iránt tudakozódtak. A 
Noni Üzletház termékeinek nagy választékát hozta el. Reform 
ételek alapjait, gabonaféléket, gyógyhatású készítményeket 
mutattak be, valamint életviteli tanácsadással segítették a 
látogatókat. A Kobela és Társa /Szanda Buci/ kenyerek, és 
sütemények óriási választékával érkezett, melyből vásárolni 
is lehetett, de tetemes mennyiséget kóstoltatott meg a vendé-

gekkel. Mi házigazdák, támogatóink jóvoltából immunerősítő 
ivólevet kínáltunk, ami cékla, répa és narancsléből állt. Aki 
nem képes megválni a hagyományos étrendtől, Novák Gyula 
jóvoltából mangalica szalonnát lila hagymával kóstolhatott. 
Ennek igen nagy sikere volt. Kínáltunk még mangalica zsíros 
kenyeret, alma-sajt-dió nyársat, mézet, alma, és narancs falat-
kákat.

Az asztrológusoknál mindig volt érdeklődő, emellett volt 
kártyajóslás, Bach virágterápia, fülakupunktúra, csakra harmo-
nizálás, gyógyító ásványok, önismeret, számmisztika, ékszer-
készítés. Szolgáltatásként kínáltak még antioxidáns-mérést is. 
Akik előadást tartottak: Szántai Éva parapszihológus, Kissné 
Vértesi Gabriella, Biró Anita, Hamar Erzsébet asztrológus, 
dr. Kovács László főorvos, Sinkáné Szőke Ilona, Tóth Enikő 
egészségtanár, Balla Mária, Karsai Katalin asztrológus, Leskó 
Anna testnevelő, Fodor Balázs, aki a meditációt is vezette, 
Fenyves Péter csontkovács, aki csodákat tett, valamint Szabó 
László és csapata, akik Tai-Chi bemutatót tartottak nagy siker-
rel. Amit nagyon sajnálok az, hogy az intimtornáról szóló elő-
adásról az idősebb emberek kijöttek. Pontosan nekik szántuk, 
mert idősebb korban az izmok elrenyhülnek, ezért vizelettartá-
si problémák adódhatnak, amiről szemérmeskedés miatt nem 
beszélnek. Az intimtorna nagyon sokat segíthet. Valószínű, so-
kan azt gondolták,hogy a szexualitásról fog szólni az előadás. 
A nap koronája a táltosdobolás, majd a meditáció volt.

Nagyon sikeres napot tudhatunk magunk mögött. Rengeteg 
tapasztalattal gazdagodtunk, sok jó barátra találtunk. Megtet-
tük az első lépést afelé, hogy a Test-Lélek-Szellem egyensúly-
ba kerüljön. Folytatása következik.

Végül szeretném megköszönni mindazoknak, akik a ren-
dezvényt valamilyen módon támogatták: Császiné Csáti Réka, 
Mondi Viktor, Rákóczifalvi Gyógyszertár, A.N.T.SZ., dr Bene 
Ildikó főorvos, dr Kovács László főorvos, Novák Gyula, Noni 
Üzletház, Kobela és Társa, Soos László helyi zöldségkereske-
dő, Napfény V.T.M.Kft, Harmónia Életmód Klub, Rákóczifalvi 
Polgári Kör, valamint minden kiállító, és minden vendég aki 
érdeklődésével megtisztelte, segítette rendezvényünket.

Köszönjük!
Biró Tiborné 

Rákóczifalvi Polgárok Köre vezetője
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Rákóczifalva lovas és lószerető lakói már korábban is 
foglalkoztak azzal a gondolattal, hogy össze kellene fogni a 
falu lovas társadalmát. Volt néhány próbálkozás arra, hogy ez 
valamilyen egyesületi formában valósuljon meg. Sajnos ezek 
a próbálkozások még a kezdeti stádiumban elakadtak. Mi 
mégsem adtuk fel, így 2007. április 4. – én a Rákóczifalva SE 
keretein belül megalakult a Lovas Szakosztály. A tagság egy-
hangúan Mészáros Józsefet választotta elnöknek, és elmond-
hatjuk, hogy vezetésével két sikeres évet tudhatunk magunk 
mögött. 

Eddigi működésünk alatt igyekeztünk egyre színvonala-
sabb fogathajtó versenyekkel színesíteni a falu sport életét, 
tavaly a Szakosztály már négy versenyt is rendezett, és nagy 
örömmel tapasztaltuk, hogy minden versenyre volt érdeklő-
dés a fogathajtók és a közösség részéről is. Mi is képviseltük 
Rákóczifalvát a környékbeli fogathajtó versenyeken, foga-
tosaink sikeresen szerepeltek, például: Abonyban, Kengye-
len, Kenderesen, Kőtelken, Kunhegyesen, Örményesen, és 
Tiszaföldváron is.

Igyekszünk, jó kapcsolatot ápolunk más civil szervezettek-
kel is, rendszeresen részt veszünk a rendezvényeiken, mint 
például a Döme Napon, a Szüreti felvonuláson, és természe-
tesen a fejedelem születésnapján rendezett Fáklyás Lovas fel-
vonuláson is. Ami az idén is megrendezésre kerül március 27. 
– én 19 órakor és minden érdeklődőt szeretettel várunk.

                                                         Lovas szakosztály Rákóczifalván

Mindemellett feladatunknak érezzük a Sporttelepen lévő 
Lovaspálya gondozását is, közreműködésünkkel megépült 
néhány lépcső, egy vizesárok, és készült néhány pad is. Ezt a 
továbbiakban is szeretnénk folytatni, szeretnénk a nézők szá-
mára is kényelmesebbé tenni a Lovaspálya környékét, hogy 
minél többen tiszteljék meg jelenlétükkel a fogathajtó verse-
nyeket, segítve ezzel azt a szándékunkat, hogy minél tovább 
meg tudjunk őrizni egy olyan szép hagyományú sportot mint 
a fogathajtás.                                                     

Nagy Tímea

                                                               Nyitott Könyv Irodalmi Klub

Tovább folytatódik a sikeres együttműködés az Idősek 
Klubja és a Nyitott Könyv Irodalmi Klub között. Harmadik 
alkalommal találkoztak az irodalom kedvelők. Vidám tavasz-
köszöntő versekkel „űzték” el a telet,és viccekkel nevetteték 
meg a hallgatóságot. Nagy sikert aratott a már szinte elfelej-
tett magyar szerzők verseiből összeállított kis csokor, illetve 
az érdekes állatokat bemutató felolvasás.Az Idősek Klubja 
tagságának kívánunk jó egészséget, hogy a jövőben is ilyen 
jó hangulatú délutánokon találkozhassunk velük.

                                                                             /FMZS/

Gratulálunk:   2009. február 25 -én a Jász- Nagykun- Szolnok Megyei Nyugdíjasok Kultúrális és Érdekvédelmi Egyesü-
lete elnökségi tagnak választotta Nádas Imrénét, a II Rákóczi Feren Nyugdíjas Klub vezetőjet. Az Érdekvédelmi Egyesület 
76 klub munkáját koordinálja a megyében. Szívből gratulálunk és eredményes, jó munkát kívánunk.

II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjas Klub tagsága                                                 

                                                     II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjas Klub
Búcsúzunk:    

A II Rákóczi Ferenc Nyugdíjas Klub tagsága őszinte részvéttel búcsúzik alapító tagjától Csák Józsefné született 
Bádonyi Ilonától.   Emlékét kegyelettel megőrizzük.
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Ahogyan előző számunkban már beharangoz-
tuk, a 2008. év végén megjelent Falvi Kiskönyvben 
szereplő alkotókat szeretnénk egy kicsit részlete-
sebben is bemutatni. Ez alkalommal Papp Imrével 
beszélgettünk.

Kissé felhúztad a szemöldököd, mikor a „mű-
vészt” és a „művészetet” említettem a bevezető be-
szélgetésünk elején. Ha már ilyen rosszallóan vetted 
a megszólítást, akkor ki is a művész?

Én azért nem szeretem magammal szemben is 
a „művész” megszólítást, és úgy általában a  min-
dennapi szürke hétköznapi életünkben sem, mert 
csodálok egy két MŰVÉSZT a művészet minden 
területén annyira, hogy még csak véletlenül sem 
sorolnám közéjük magamat. Én ezzel a minősítéssel 
nagyon szigorú vagyok. Úgy gondolom az értékjel-
zőt tartani kell a megfelelő magasságban (eléggé a 
„békaseggéig”csúszott az napjaikra).

És most rátérve a kérdésedre: Ki is a művész?
Szerintem, aki hosszú gyötrelmes évek során, 

önmagával, kétségekkel és kételyekkel vívódva töké-
letesen elsajátítja a SZAKMÁT.  Képes egy olyan vi-
lágot magának teremteni, amiben minden egy célnak 
van alárendelve, az önmegvalósításnak (még ha bele 
is pusztul). Képes a világot úgy tükrözni, hogy az 
másoknak örömöt, felejthetetlen élményt adjon, és a 
tükrözéssel elgondolkodtat, esetleg elindít egy belső 
öntisztulási folyamatot ezáltal némileg visszahatva a 
tükrözött világra.

És ha valaki ösztönszerűen ráérez?
Én ezt nem így közelíteném meg, inkább úgy, 

hogy ő, vagy a környezete felismeri a szunnyadó 
adottságot. Az adottság felismerése adja a motivá-
ciót, a környezet, vagy az illető számára, hogy elin-
dítson egy képző, vagy önképző folyamatot, amely 
eredményeként válik alkotóvá. Köztünk nagyon sok 
alkotó ember él. Én az alkotók között tartom nyílván 
az asztalos, a kőműves, a fémműves és még sorolhat-
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nám tovább a mestereket, de hangsúlyozom csak a mestereket. 
Biztos vagyok benne, hogy ők is  hosszú évek folyamán, még 
tanulták és tanulják a szakmát, sokat vívódtak és vívódnak ön-
magukkal és a kételyekkel. Szerénytelenül mondva, közéjük 
sorolom magamat is.

A kérdésedhez kapcsolódva mondjuk úgy, hogy én is „rá-
éreztem” valamikor tizenhétéves koromban a rajzolás és a 
festés ópiumára. A szűk környezetem ezt kevésbé értékelte és 
valószínű, hogy én is voltam annyira rest és bátortalan, hogy 
nem ezen a területen kezdtem el a szakmai tanulmányaimat. 
Mint látható, „sorsomat” nem tudtam elkerülni és nem is 
akartam, eddigi életem során folyamatosan a vizualitás szűk 
területén mozogtam. Erre képesítésem is van, végzettségem 
szerint rajz és matematika szakos tanár lennék. 

Amit jelenleg tudok, azt mind autodidakta módon sajátítot-
tam el (a főiskolán levelező hallgatóként végeztem és ebből a 
laza kötelékből adódóan  igazi tanító mesterem nem akadt). 
Tanítóim a „tanítóművek” voltak (iszonyatos sok vesz körül 
bennünket, csak látni kell értékeiket és belőlük a folyamatot 
kihámozva megismerni, ami értékké tette őket).  

Mindez mellett úgy gondolom, meg kellett tanulnom a „vi-
lágot látni” (amit nem látunk, nem érzékelünk az számunkra 
nem létezik). Az érzékeny „látás”, az érzelemmel párosuló 
intellektuális befogadás és a beivódottak visszatükrözése saját 
szűrömön, saját eszközeimmel alkotják képi világomat. Le-
gyen az fotó, festmény vagy alkalmazott grafika.

A kiskönyvben úgy láttam régi műveid szerepelnek, mosta-
nában mivel foglalkozol?

Mint említettem napjaim nagy részét a képek világában 
töltöm, számítógép előtt ülve vagy a fényképezőgép keresőjén 
kitekintve. Ez a két eszköz „értőkézben” (talán az enyém az) 
együtt használva csodálatos ecsetet alkot. Örömmel haszná-
lom őket, hiszen gazdagítják, színesítik és tartalommal töltik 
meg napjaimat. Kérdéseddel biztosan nem erre gondoltál, ha-
nem a hagyományos képalkotásra.

Hosszú idő után ez év januárjában elkezdtem festeni (jobban 
mondva tudatosan „rákényszerítettem” magam). No, nem va-
lami újesztendői fogadalom hatására, hanem inkább az miatt, 
hogy megerősödött bennem a tudat: az életem vége már-már 
tapintható közelségbe kerül, és ha végig gondolom nem sok 
nyomot hagytam magam után ez idáig, amit az adottságom 
által nyugodtan megtehettem volna.

A másik késztetés: gyerekeimnek és unokáimnak hagyom 
örökül a piktúrákat, így is tovább élve majd közöttük, hiszen 
ezekbe a „világlenyomatokba” nap mint nap, az alkotás folya-
mán beleköltözik a lelkem is (nékem édesapám után csak pár 
sárgult  kalligrafikus kézírás maradt, csodálom a míves soro-
kat és érzem a lelke lüktetését).

Fontos motiváció még, hogy egy faluközösségben élek 
immáron  hat évtizede (Egy közösség értékékének determiná-
lója a közösséget alkotók cselekedeteinek milyensége. Az ott 

2009.Második szám

Tanítóim a „tanítóművek” voltak. . .
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A 2009-es év első taggyűlésén beszámoltam a tagságnak 
az elmúlt év munkájáról, majd a vezetőségi tagokkal együtt 
megbeszéltük az első félév programtervezetét.

 Február 21.-én farsangi mulatságot szerveztünk. Ezen a 
vidám estén együtt szórakoztunk azon civil szervezetekkel, 
akik elfogadták meghívásunkat és megtiszteltek Bennünket 
jelenlétükkel.

 A bál batyus jellegű volt, mindenki a maga által hozott 
finom falatokból mazsolázott. A jó hangulatról a Búzakalász 
citerazenekar, a BEROE tagjainak vidám jelenetei, és nem 
utolsósorban Ábel Tibor állandó zenészünk gondoskodott.

 A műsor gördülékenyebb lebonyolításában, és a mulatság 
megörökítésében segítségünkre volt a Czikkely házaspár. 

 A következő hónapokban a vidámságok után komolyabb 
munkák következnek. 

 Márciusban vendégünk lesz Nyolczas Istvánné, aki a 
nyugdíjrendszerről, nyugdíjjal kapcsolatos témákról (pl. 
méltányossági nyugdíjemelésről, rendkívüli segélyekről) 
tart előadást.

 Szeretnénk ápolni Kisújszállási barátainkkal 11 éves kap-
csolatunkat. Kisújszálláson két Belszervi Betegek Egyesüle-
te is működik. Tervezzük a Kisújszállási Erzsébet-gyógyfür-
dőbe való kirándulásunkat. 

 A Napsugár Kisújszállási Egyesület rendezvényére társ-
szervezőnek kértek fel Bennünket, mely szép és nemes fel-
adat. 

 Községünkben is szeretnénk, ha minél többen csatlakoz-
nának Hozzánk. Minden érdeklődőt Szeretettel várunk. Nem 
csak beteg emberek lehetnek az Egyesület tagjai, hiszen fő 
célunk  a betegség megelőzése. Gyűléseinket minden hónap 
második keddjén tartjuk.

 Érdeklődni a 06 70 322 33 04-es és a 06 30 407 85 05-ös 
telefonszámon lehet.

 Komárominé Kovács Katalin Egyesületvezető
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Köszönjük eddigi segítségüket! 

Reméljük, számíthatunk a jövőben 

is támogatásukra!

Rákóczi Néptáncegyüttes Közhasznú Egyesület
Az SZJA 1%-ból befolyt összeget

 cél szerinti tevékenységük folytatására 
és viselettáruk fejlesztésére fordítják.

Elnöke: Hőnyiné Nagy Erzsébet
Adószám: 18835412-1-16

élők egymáshoz való viszonyukkal, tetteikkel vagy tehetet-
lenségükkel gazdagítják, vagy csupaszítják mindennapjaikat, 
teszik híressé, vagy hírhedtté a községet.), szorosan kötődök 
ide, és szeretem minden nyűgével, bajával együtt. Mivel a 
Falvi kisköny apropóján beszélgetünk, a bevezetőjéből idéz-
nék e gondolathoz:„...vannak időszakok, mikor elvágyódok 
településünkről, de új nap kezdetén ráébredek, hogy ezek a 
gondolatok saját tehetelenségemből és időnkénti sikerélmény-
hiányomból fakadnak. Hálát adok az „én Istenemnek”, hogy 
időről-időre hátrahagyhatok olyan munkát, amit nem csak én 
tudok órákon át nézegetni, hanem ezek más vidékekre kerülve 
„nagycsaládunk” ismertségét is öregbítik.”

A lakásod fala teli van a festményeiddel. Szoktál e kiállí-
tani?

Igen kevés alkalommal került rá sor. Mint az előzőekből 
kiderült, elég „lusta” voltam. Pedig a nyilvánosság fontos, 
amiről nem tudnak, az nem létezik.

A másik ok, így utólag visszatekintve, talán féltem a kriti-
kától, és ez is visszatarthatott közszemlére tenni munkáimat, 
de ezzel mások is így lehetnek. Most már bánom, mert a 
jószándékú, szakszerű bírálatból nagyon sokat lehet tanulni    
- még, ha fáj is -, ez a fejlődés motorja.

Jelenlegi munkáim nagyon is a nyilvánosság előtt vannak. 
A Rákóczi Lap küllemét olyan műgonddal tervezem, mintha 
egy festményt „bütykölnék”, és számomra egy-egy jól sike-
rült borító ugyan olyan érték is.

Nem volt olyan gondolatod - hisz pedagógus végzettséggel 
rendelkezel -, hogy a vizualitáshoz kapcsolódó tudásodat, ta-
pasztalatodat tovább ad, tanítványokkal foglalkozz?

Ha rövid szeretnék lenni, mondanám: nincs rá igény.
De magamat vigasztalva, és az általam vélt valóságot vá-

zolva a válasz hosszabb.
Hetedik éve tevékenységem is szorosan falvához köt. Ba-

rátom, Tóth Lajos szavaival élve, a „falu designer-re” lettem. 
Ez a bizalom és titulus kötelez. 
Napról napra, hónapról hónapra törekszem, és megteszem 

a tőlem telhetőt, hogy igényes munkák szülessenek „elektro-
mos műtermemben”, legyen az alkalmi meghívó, vagy közsé-
günket reprezentáló könyv vagy egyéb kiadvány. Úgy érzem 
szűk pátriánkban a szakterületemen felállítottam egy szintet, 
ami alatt másoknak, kik hasonló ténykedésbe kezdenek át-
bújni nem illik, csupán átugrani. Így ezzel, talán a mostohán 
kezelt pedagógusi tevékenységem is hatott (beszélgetésünk 
elején említettem: engem a „tanítóművek” tanítottak). Lehet 
nem hangzik szerénytelenül, amit most mondtam, de nem is 
volt szándékomban.

A Kiskönyv megtervezése, megvalósítása nagyrészt ne-
ked köszönhető. A bemutatott festmények, az újság grafikák 
havonta, bizonyítéka a benned rejlő tudásnak. Kívánom, 
legyen lehetőséged arra, hogy sokan ismerjék meg alkotá-
said! Legyen örömöd a további munkádban is! Köszönöm a 
beszélgetést!

K:G:

          Belszervi Betegek Egyesületének hírei
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Március 23-án lesz egy éve, hogy első koncert-
jét adta a rákóczifalvai MIRODAM. Az évforduló 
apropóján faggattam ki a zenekart (Bálint Róbert 
basszusgitár, ének, ifj. Szénási Mihály gitár, ének, 
Szénási Ádám gitár, Dancza Viktor dob és Csizma-
dia „Csizmi” Csaba ének) a Szénási család pincéjé-
ben lévő próbahelyükön. A múltidézésbe bele-bele 
szóltak a Szénási szülők, Misi és Betti is.

Misike: Talán 2006 júniusára tehetjük az első pró-
bálkozásokat. Születésnapomra kaptam egy gitárcuc-
cot, azon kezdtem pengetni.

Betti: Engel Robit (Ideglelés) kérdeztem, hogy 
milyen gitárt vegyünk a gyereknek, akusztikusat 
vagy elektromosat.

- És mit mondott?
Betti: Arra már nem emlékszem. Viccet félretéve, 

nagyon jó tanácsokat adott, hogy milyen gitárt érde-
mes vásárolni. A zenei alapozás is elkezdődött már 
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az anyaméhben: Led Zeppelin, Deep Purple szólt 
otthon, mikor kismama voltam, és hát rockzenét csak 
hangosan! A szomszédok legnagyobb bánatára.

Robi: 2006 nyarán a régészeti feltáráson dolgoz-
tam, amit ott kerestem, abból vettem az első basszus-
gitáromat augusztusban. A munka során ismertem 
meg Kökény Imrét, és vállalta, hogy megtanít gitároz-
ni. Sokat tanultunk tőle, zeneelméletet, kottaolvasást, 
szolfézst. Mondjuk én többet voltam, mint Misike, 
mert ő rendszerint nem csinálta meg a házi feladatot, 
és inkább lógott. Szóval sokat köszönhetünk neki.

Ádám: Én a rákövetkező évben kaptam gitárt bal-
lagásra. Akkor kezdtünk együtt muzsikálni igazán 
hárman a szobánkban és lent a garázsban. 

Betti: Sokat köszönhetnek Sándorné Pusztai 
Erikának is, hiszen a zene alapjait ő rakta le náluk: 

zeneelmélet, összhangzattan, stb. A dalok összeállításánál és 
betanulásánál ez jól jön.

Robi: Énekkaros is voltam.
Mi volt az első dal, amit megpróbáltatok eljátszani?
Ádám: Talán az Adj helyet volt a Biknitől?
Robi: Szerintem igen.
Misike: Igen, igen, Bikini.
Misi: Hallgattuk őket gyakorlás közben, és fokozatosan, 

szinte napról-napra lehetett hallani, hogyan fejlődnek. Robi is 
egyre jobban énekelt a gitározás mellett.

Robi: Igen, de a dalokat is úgy próbáltuk-próbáljuk össze-
állítani, hogy illeszkedjenek a hangomhoz.

Misi: Szabó Pista komámmal nekiláttunk, hogy a garázs 
melletti helységet próbateremmé alakítsuk: rengeteg tojástar-
tót ragasztottunk a falra, leszigeteltük, hogy a hang ne zavarja 
a szomszédokat. Mindezt úgy, hogy a gyerekek ne vegyék 
észre, meglepetésnek szántuk.

Misike: 2007 októberében vettük birtokba. Minden hétvé-
gét itt töltöttünk jóformán, egyfolytában zenéltünk.

És akkor bejött a képbe Tóth Péter.
Ádám: Tavaly januárban egyik nap gitároztunk, mikor be-

állított Peti. Apa aznap hozta haza a dobfelszerelést, meglátta 
Petit és mondta neki, hogy de jó hogy jöttél, nyomás befelé 
dobolni. El is játszottuk nyomban a Tankcsapdától a Jönnek 
a férgeket.

Robi: Szerinte soha nem tudtuk jól eljátszani.
Misi: Petinek van saját zenekara, a Szikla, így aztán előre 

leszögezte, hogy segít, ameddig kell és tud, de nem lesz tagja 
a zenekarnak.

Robi: Lali (Tóth Lajos) meg az öccse révén került hozzánk 
februárban. Ő sem lépett be a zenekarba, mert ő meg a Sonar 
Rock Band-ben érdekelt, de szívesen játszott velünk. Sokat 
tanultunk tőle is, feszesebb lett a játékunk, lendületet adott a 
zenekarnak, „zeneiséget” hozott a csapatba.

Betti: Ádámnak különösen sokat segített.
Ha jól emlékszem, ebben az időszakban beszélgettünk a 

zenekarról Bettivel. Mondta, hogy nézzelek meg benneteket, 
mondjak véleményt.

Betti: Igen, tudom, elfogult vagyok, hiszen mégiscsak a fia-
imról van szó, de úgy gondolom, jól játszanak. Ezért akartam, 
hogy nézd meg őket, és hátha látsz bennük annyi fantáziát, 
hogy fellépjenek a közösségi házban.

És megvolt az első koncert.
Misike: Inkább nevezzük nyilvános főpróbának. De jól 

sikerült.
De előtte várt még rátok egy nagy feladat.
Robi: Igen, nevet kellett találnunk a bandának.
Misi: Nem volt egyszerű feladat, mert inkább játszottak, 

mint hogy a néven gondolkodtak volna. Aztán az egyik este 
beálltam a próbaterem ajtajába, és közöltem, csak akkor me-
hetnek be, ha lesz nevük.
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„KÖVETKEZŐ MEGÁLLÓ A KÉT ROAD”
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Misike: Leültünk, és mindenki leírt öt lehetséges elnevezést.
Viktor: Ez az ötös szám a zenekar életében nagy jelentő-

séggel bír, mikor bekerültem a bandába, leültünk, és mindenki 
leírta egy papírra azt az öt dalt, amit szívesen játszana. Ádám: 
Az ötletelés eredménye: Hóhér, Sólyom…

??? 
Ádám: Igen, ilyen klisék jutottak eszünkbe. Aztán megszü-

letett a megoldás: MI(si), RO(bi), (a)DAM
Az első igazi koncert…
Robi: A Varsány Közösségi Házban 2008. június 7-én a 

Sonar Rock Band társaságában. Aztán augusztus 16-án a 
sportpályán játszottunk, ahová a rendőrök is kijöttek, mert 
olyan hangerővel nyomultunk, hogy a szomszédok nem bír-
ták. Szerintem az jó buli volt.

Ádám: Nekem a tiszaföldvári tetszett a legjobban tavaly 
szeptemberben. 

Robi: Az a hétvége húzós volt: szeptember 12-én 
Tiszaföldváron játszottunk, hajnalban kerültem ágyba, más-
nap délután a Gulyásfesztiválon nyomtuk. Soha többé olyan 
sűrű programot.

Viktor: Pedig lesz még így. Ez a Rock’n’Roll!
Betti: Bár nem koncert, de nekem nagy élmény volt, mikor 

tavaly az aradi 13 emlékére összeállított iskolai műsorban a 
teljes zenekar játszott. Az első felállás utolsó közös fellépése 
volt. Igazán az volt a nagyszerű benne, hogy öt egykori diák 
visszatért az iskolába, hogy közreműködjenek a megemléke-
zésen. És hát az sem elhanyagolandó, hogy hetekig zsebeltem 
be a dicséreteket.

Ádám: Számomra a tavaly novemberi buli is emlékezetes 
a közösségi házban. Az Csiga (Láris László - Lady Machbet, 
ex-Pokolgép) miatt volt különleges.

Láris Laci hogy került a képbe?
Misi: Együtt dolgozunk a Volánnál, jó haverok vagyunk. 

Mikor a fiúk elkezdtek zenélni, ígért nekik egy Daczi Zsolt 
oktató DVD-t. A DVD-ből nem lett semmi, de sokat segített a 
zenekarnak a technikai háttér, a hangzás kidolgozásában, meg 
a gitárosoknak a játékban.

És a jelenlegi felállás hogyan alakult ki?
Misike: Lalinak sok elfoglaltság van: ott a Sonar Rock 

Band, hívták a BBZ Big Band-be is játszani, és lehet, hogy 
messze megy tanulni, így nem vállalja tovább a közös mu-
zsikálást. Őt hivatalosan március 7-én búcsúztatjuk el az egy 
éves születésnapi bulinkon.

Robi: Folyamatosan dobost kerestünk, de nem sok sikerrel. 
Volt néhány meghallgatás, de nem hozott eredményt.

Misi: „Végső elkeseredésemben” felhívtam Viktort. Tud-
tam, hogy zenei közegben mozog, vannak kapcsolatai, hátha 
ő talál valakit a dobok mögé.

Viktor: Én meg mondtam, hogy dobos vagyok, Igaz, nem 
játszottam néhány évig.

Misi: Én meg elhűlve hallgattam. Komolyan? - kérdeztem 
vissza. Ő meg igennel válaszolt. Akkor ma este ötkor lent 
vagy a próbateremben meghallgatáson. - mondtam neki. Épp 

őszi szünet volt, a srácok otthon, úgyhogy nem volt akadálya 
a dolognak. Viktor le is jött, beült a dobok mögé, a fiúk meg 
háromszor olyan gyorsan játszottak mindent, mint szokták. 
Viktor izzadt, fújtatott, de kitartott. És bekerült a bandába.

Viktor: Tavaly novemberben debütáltam élesben a Varsány 
Közösségi Házban, ekkor búcsúztatták el Petit is. Egy hónap-
pal a csatlakozásom után.

Zenei előélet?
Viktor: Az első zenekarom az Artemis és Diana volt. Két 

haverom hívta életre a Pálfiban. Egy alkalommal elhívtak, 
hogy mutassam meg a dobosuknak a Petróleumlámpa dobté-
máit (a jelenlévők között általános derültség). Az eredmény az 
lett, hogy én lettem a dobos, a dobosból pedig technikus. Kb. 
fél évig működött ez a formáció. Később ebből alakult meg a 
Logaritmus zenekar. Ebben az időszakban ismerkedtem meg 
Varga Zolival, aki ma a Snake Heart tagja, vele a Logaritmus-
ban muzsikáltam 2 évig. Közben beiratkoztam az Ádám Jenő 
Zeneiskolába, ott Ratkai „Retek” Mikitől (Akela, Exit, Origó) 
tanultam.

’97-ben Földváron játszottam a gyereknapon két másik do-
bossal, egy ütős dobshow-t hoztunk össze. Ennek az lett az 
eredménye, hogy az egyikük a Logaritmus tagja lett. Én meg 
nem.

2002-ben kerültem az Emeretta zenekarhoz, mint road. 
Technikus voltam és pakolóember, teát-kávét szervíroztam, 
hangszert húroztam, részeg rajongókat szereltem le, és kiszol-
gáltam a zenészek rigolyáit. Egy alkalommal például Szarva-
son az éjszaka közepén hosszú szívószálat próbáltam felhajtani 
a gitárosnak. Tavaly nyáron megelégeltem és befejeztem.

Csizmi, te hogy kerültél a bandába?
Csizmi: Viktor hívott fel, hogy volna-e kedvem énekelni 

egy rockbandában. Miért ne.
Gondolom, azért nem így kezdődött zenei pályafutásod.
Csizmi: Nem, még 95 táján alapítottam egy zenekart IHB 

néven Jászberényben. (aki tudja, hogy, mit jelent a zenekar 
neve, az tudja azt is, hogy mit tegyen.). Kb. 1 év koncert nél-
küli intenzív ivászat és próba után befejeztük.

A neve alapján valami punk bandának tűnik.
Csizmi: Nem, nem, nem az volt. Az első dal, amit megta-

nultunk, az az Európa. Az IHB után jött a Gépészek. Itt el-
sősorban Pokolgép dalokat játszottunk, kiegészítve Ossian, 
Akela, Moby Dick számokkal. Ezzel a formációval bejártuk 
az országot, nagyon jó banda volt. Aztán meguntuk és két 
búcsúbuli után befejeztük.

Miért?
Csizmi: Mert tényleg meguntuk. Azért jött létre a zenekar, 

mert szeretjük ezeket a zenéket. Kíváncsiak voltunk, el tud-
nánk-e játszani ezeket, és a sok koncert azt bizonyítja, sikerült. 
Mivel nem a rocksztárkodás az életcélunk, mikor már nem 
nyújtott akkora örömöt a zenélés, befejeztük. Hívtak utána 
több zenekarba is, de nem izgatott a dolog.

És évekig semmi?
Csizmi: Kb. négy éve meghívtak a Rock Massage-be 
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Az, hogy ki, milyen mértékben és hol szórakozik, a pénz-
tárcánk függvénye. 

A még nem keresők körében pedig a szülők támogatásának 
mértéke határozza meg, ki mennyire „érezheti jól” magát.

Hazai statisztikai adatok után kutattam, de igazán jól ki-
dolgozott anyagot csak 2005-ből találtam. A legszembetűnőbb 
változást a mozik látogatóinak száma és ennek nagymértékű 
csökkenése mutatott. Ezt több ok is magyarázhatja: a tömeg-
filmek megjelenése (minőségi romlás), a jegyek drágulása 
és persze az Internet térhódításával az illegális letöltések ug-
rásszerű növekedése. Ennek ellenére még mindig a mozi az 
egyik legnépszerűbb hely a szabadidő eltöltésére, nem csak a 
fiatalság körében.

Az elmúlt években egyre több nemzetközileg ismert előadó 
lépett fel Magyarországon a hazai énekesek mellett. Az más 
kérdés, hogy az énekesek koncertjein (hírességüktől függően) 
a jegyek árai a csillagos eget gyakran érik el, de a nagy rajon-
gótáború énekeseknek nem kell attól tartani, hogy a legkisebb, 
legfiatalabb rajongói nem lesznek ott. 

A 15-25 évesek színház- és múzeumlátogatása legfőképpen 
a családi hagyományoktól függ de nagy befolyással hatnak az 

énekelni, ott zenéltem még egy darabig, de azután nem mu-
zsikáltam tovább. Úgy döntöttem, hogy abbahagyom. Idő-
közben Rákóczifalvára költöztem. Aztán a két ünnep között 
egyszercsak Viktor felhívott.

Miért most döntöttél úgy, hogy visszatérsz?
Csizmi: Újra kedvet éreztem hozzá. Sokat kareokeztem az 

utóbbi időben, ráéreztem újra az éneklésre. Miután felhívtak, 
lejöttem hozzájuk, hogy kipróbáljuk egymást. Fontosnak 
tartom, hogy mindkét fél elfogadja a másikat. Szerintem ez 
sikerült, hiszen két hétre rá már együtt koncerteztünk.

Viktor: Nekem egy hónapom volt a repertoár betanulására, 
Csabának két hete. Valahogy csökken ez az idő. Ha valaki csat-
lakozni akarna hozzánk, az készüljön fel, hogy koncerten kezd! 

Végezetül: Jövőbeni tervek?
Betti: Érettségi! 
Robi: Saját nóták, a hangcucc fejlesztése, demofelvétel…
Misike: Folyamatosan írogatunk zenei alapokat Ádámmal, 

Csaba meg az énektémákon töri a fejét és szövegeket ír. Robi 
is előrukkolt néhány szöveggel.

Viktor: Misi és Szabó Pista nagyon sokat segít a zenekar-
nak, pakolnak, szállítják a cuccokat, a hangbeálláson fülelnek, 
enni-innivalót hoznak, kiszolgálnak minket. És mivel mind-
ketten a Jászkun Volánnál dolgoznak, szlogenné vált a mon-
dás: Következő megálló a két road.

Mondi

Jelentés a studióból
Nagy erőkkel dolgozik új hanganyagának befejezésén az Ideglelés ze-

nekar, melyet már tavasszal meg akarnak ismertetni a nagyközönséggel.
–A március 7-ei koncertre már ki akartuk hozni az új cd-t, de nem gon-

doltuk volna, hogy ennyi ideig elhúzódnak a felvételek.– nyilatkozta a 
zenekar. –Az előző lemezt két nap alatt felvettük, de a mostani teljesen 
másképp készül: a dobokat Törökszentmiklóson, a művelődési házban, 
a gitártémákat és a basszust szintén Miklóson, a dobosunknál vettük fel, 
jelenleg a gitárszólókkal bíbelődünk itt, a próbateremben. Végül az éneket 
rögzítjük, de pár hét még beletelik, mire teljesen elkészülünk.

Bár saját magunk rögzítünk mindent, de már így is dinamikusabban 
szólnak a dalok, mint az előző stúdiófelvételen. Köszönhető mindez 
Sándorfi Viktornak, akinek személyében nem csak az új dobosunkat ta-
láltuk meg, hanem egy kiváló hangtechnikust és egy igazi zenefanatikust 
ismertünk meg. A maximumot hozza ki belőlünk és a felvételekből.

emberekre azok az előadások, kiállítások, melyek költségve-
tésében nagy szerepet tesznek ki a reklámok. Míg színházba 
csak egyes rétegek járnak (nem feltétlenül a jegyárak miatt!), 
addig az óriásplakátokon díszelgő legújabb kiállításra inkább 
kiad az ember jó pár ezer forintot, pedig lehet jobban megérte 
volna egy péntek, szombat esti előadásra beülni. (Akik nem 
járnak színházba, lehet, hogy azért nem teszik, mert egysze-
rűen „nem szoktatták rá”. Ezért van az, hogyha a színházból 
kijövő embereket megkérdezzük, nagy részük azt válaszolja, 
hogy már a dédnagyanyja is színházba járt…),

Az, hogy ma a fiatalok hol töltik el szervezett szabadide-
jüket, legfőképpen a reklámok határozzák meg. Nemhiába 
fejlődött ekkora, különálló iparággá a reklámipar, hiszen ki, 
mennyire „mossa ki” az agyunkat, sokszor akár tízezreket 
is kivehet a pénztárcánkból. A mi feladatunk, hogy a lehető 
legracionálisabban döntsünk. De néha pedig az, hogy tegyük 
félre fenntartásainkat, egyszerűen üljünk be egy filmre, hogy 
kimondhassuk a végén azt, hogy: „Ezért megérte eljönni!”

Hably Dóra
Következő számunkban fiatalokat kérdezünk meg erről a 

témáról. (szerk.)

A fiatalok szórakozása művelődése
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Bár közhely, mégis sokatmondó igazság: Velence a tenge-
rek királynője volt és maradt.

A világ egyetlen városa, amely teljes egészében vízre 
épült. Amolyan vízen himbálódzó csoda, amelyet a száraz-
földről menekülők hoztak létre a lagúna biztonságában az 
Úr 421. esztendejében. Lakóit a körülmények idejekorán 
kalmárokká nevelte, s a népesség évszázadokon át a tengeri 
kereskedelemből élt. A XV. században például 3000 velencei 

                                                                            A tengerek királynője
hajó járta a vizeket. Az „összitáliai metropolis” – ahogyan 
a XVII. századi látogatók nevezték – Kelet és Nyugat hul-
lámverésében a XVIII. században veszítettel el dicsőségét. 
Azóta inkább csak úgy említődik, mint „olyan hely, ahol a 
legegyszerűbb jövés-menés is felér egy múzeumlátogatással 
vagy egy tengeri kirándulással”. S ez valóban így igaz.

Elég csak utalni egy sétára a Szent Márk téren, bóklász-
ni egy keveset a Castellóban, netán korzózni a Riva degli 
Schiavoninon. Arról nem is szólva, hogy esténként is végig 
lehet hajózni a Canal Grandén, s olyankor a holdfény a költé-
szet és a romantika szépségeit villantja fel. Jómagam férjem-
mel együtt az idei karneválon ez utóbbit választottam. Be-
lefáradva már a színek, a maszkok és a jelmezek kísérteties 
kavalkádjába, beszálltunk egy gondolába, s végig hajóztuk 
a Nagy Csatorna négy kilométeres távolságát. Mondhatom 
pompás élmény volt!

A csodálatos vízi út hat kerületen vezetett át, s mintegy 
200 vízparti palotát csodálhattunk meg. A Canal Grande ka-
nyarulataival folyton változó panoráma tárult elénk. Közben 
vaporettók, gályák, gondolák, bárkák szántották mellettünk 
a hullámokat. Úgy gondolom az velencei élet csábító moz-
zanatait, s Velence kalmárszellemét és közismert szépérzékét 
egyaránt nyomon követhettük az alig két órás gondolázás so-
rán. Egymás után léptek elénk a vízparti pompás paloták.

Itt Desdemone házát csodáltuk, ott Hemingway és Graham 
Greene lakott.

Amott egy magabiztos, érett reneszansz mestermű, emitt 
egy gótikus gyöngyszem nézett ránk. A tompa fényben a ki-
világított palotákban mintha örök bál zajlott volna. Muranói 
kristálycsillárok, bársonnyal bevont falak, freskókkal díszí-
tett mennyezetek villantak ki olykor-olykor az ablakokon. 
S patriciusdinasztiák kalandos történeteit sodorta elénk a 
képzelet. Néha páros evezőjű csónak suhant el mellettünk, 
s orrán a lámpás kacéran ragyogtatta fényét a csatorna víz-

tükrében. Valahol talán zene is szólt, vagy csak kuncsaftra 
váró gondolások nyelve pergett. Mindenesetre álomszerű volt 
az egész, és esküdni mernék rá, hogy a víz fölött zene szállt.                                                

Czirmayné Kocsis Róza

N A G Y V I L Á G B Ó L

                                                                                    KTZVE HÍREK
A Közép-Tisza-Zagyva Vidékfejlesztési Egyesület 

(KTZVE) munkaszervezete és a Szolnoki Helyi Vidékfej-
lesztési Iroda (HVI) Irodavezetője közös fogadónapot tart 
helyi vállalkozások, társadalmi szervezetek részére 2009. 
március 12-én és 2009. március 26-án a HVI szolnoki iro-
dájában 13 és 15 óra között. A HVI Irodában Szolnokon, a 
Szabadság tér 2.     szám alatt Végh Tibor HVI irodavezető, 
Szolovjov Rita KTZVE munkaszervezet vezető várja ak-
tuális pályázati lehetőségek, tanácsadás témájában az ér-
deklődőket. További információ: www.ktzve.hu honlapon 
található. Minden érdeklődőt várnak szeretettel!

2009.Második szám
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Megdöbbentő számomra, hogy amióta fiamék Írországban 
próbálkoznak boldogulni és kis híján a lányomék is – csalá-
dostól – külföldön akartak jobb anyagi lehetőséget találni, 
azóta szinte minden ismerős, beszélgető partner ugyanerről 
számol be az ő családjából, baráti köréből. 

Nemrég készült a Vörösvári Újságban egy interjú Papp 
Mátéval (Rákóczifalva), a külföldön eltöltött alig fél éves 
tapasztalatairól. Ennek apropóján gondoltam úgy, hogy a 
szerzőt megkeresve engedélyt kérek a cikk leközlésére, ame-
lyet egy sorozat indításaként szánok. Továbbiakban olyan 
rákóczifalvi fiatalokat kívánunk bemutatni, akik szintén pró-
bálkoztak-próbálkoznak a külföldi kenyérkeresettel ilyen, 
vagy olyan sikerrel.

Tévedés ne essék, senkit sem arra szeretnék ösztönözni, 
hogy elhagyja hazáját, és máshol próbáljon szerencsét. Pon-

tosan ezért nem kizárólag sikertörténeteket fogunk bemutat-
ni. Inkább úgy gondolom elgondolkodtató, hogy manapság 
családok eshetnek szét e miatt a jelenség miatt. Az én anyai 
szívem is majd megszakadt, amikor megtudtam, hogy több 
mint kétezer kilométert kell megtennem – repülővel –, ha 
látni akarom a gyermekemet. Viszont egy másik hang is 
megszólalt: nem tarthatom vissza, ha csak így tudja megala-
pozni az életét, így tud családot alapítani, hitel nélkül (vagy 
minimális hitellel) házat építeni.

Ez óriási társadalmi probléma, ami mellett nem mehe-
tünk el szó nélkül. Ki termeli meg a nyugdíjunkra valót? Ki 
lesz mellettünk öreg korunkra? Ha a szakemberek külföldre 
távoznak, mi lesz az egyébként is vékony kötélen táncoló 
gazdaságunkkal?

pbm

„Írországból jöttünk...”

Egyik kedves ismerősöm, Papp Máté, 2008. augusztus 
3-a óta Írországban él kedvesével. Januárban látogattak 
haza először Magyarországra. Az alábbi interjúban írorszá-
gi tapasztalatairól kérdeztem őt: hogyan élnek az írek, mik a 
szokásaik. Nem mellékesen azt is megkérdeztem, hogy meny-
nyit sikerül félretenniük ottani keresetükből. Ő és kedvese 
ugyanis nem azért utazott ki egy vadidegen országba, hogy 
gyönyörködjenek a tájban, és néprajzi ismereteket gyűjtse-
nek, hanem hogy megalapozzák jövendő közös életüket itt, 
Magyarországon. A magyar fiataloknak manapság saját 
erőből vajmi kevés esélyük van az otthonteremtésre. Ők ebbe 
nem nyugodtak bele, és ezért szánták rá magukat a merész 
lépésre…

– Mikor jött az ötlet, hogy kedveseddel együtt szerencsét 
próbáltok idegenben?

– 2007 novemberében határoztuk el, hogy nekivágunk 
a nagyvilágnak. Először Svédország felé kacsingattunk, de 
aztán rájöttünk, hogy még angolul sem tudunk rendesen, 
nemhogy svédül… Nézegettük tovább a térképet, és egyre 
szimpatikusabbá vált Írország. Egy zöld sziget a Google 

Hihetetlen, de igaz: a fizetés 3/4 részét félre tudják tenni
Earth-ben, amit körbevesz a tenger. Azt már korábban hal-
lottuk róla, hogy gazdaságilag elég jól áll. Ez a mi helyünk 
– mondtuk végül. 

– Mi volt a célotok azzal, hogy kitelepültök a szigetor-
szágba?

– Elsősorban az, hogy anyagilag összeszedjük magunkat, 
másodsorban, hogy nyelvet tanuljunk, harmadsorban, hogy 
megismerjünk idegen tájakat, embereket…

– Írország melyik részén éltek?
– Kilkennyben élünk, ez egy 23 000 lakosú kisváros 

Dublintól 140 kilométerre délre, 50-60 kilométerre a tenger-
parttól. Elsősorban idegenforgalomból, vendéglátásból élnek 
a helyiek, elég sok szálloda van a városban. Mi is egy szál-
lodában dolgozunk.

– Hogyan sikerült szerezni az állást?
– Amikor kiutaztunk, rögtön megismerkedtünk az otta-

ni magyarokkal, akik segítettek nekünk szállást és munkát 
szerezni. Barátnőm Betti mosogatóként (Kitchen Porter) 
dolgozik egy szállodában, én pedig a szobalányoktól hor-
dom a szennyest és viszem nekik a frissen mosott dolgokat 
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(Accomodation Porter).
– Ilyen könnyen lehet munkát kapni Írországban?
–  Tavaly ősszel még valóban könnyen ment, most a vál-

ság miatt sokkal nehezebbé vált a munkaszerzés. 
– Milyen odakint a megélhetés, mennyit kerestek, és 

mennyit tudtok félretenni?
– Átlagosan 2800 eurót keresünk egy hónapban. (Ez mos-

tani árfolyamon 800 000 forintnak megfelelő összeg! – a 
Szerk.) 5-600 euróból meg tudunk élni, ebben benne van az 
étkezés, szállás, rezsi, egy kis szórakozás, minden. A többi 
pénzt félre tudjuk tenni. Ez havi 2000-2200 euró, ami durván 
600 000 forintnak felel meg. 

– Ha jól számolom, akkor ez azt jelenti, hogy Írországban 
az emberek a keresetüknek akár a 3/4 részét is meg tudják 
spórolni, félre tudják tenni. Magyarországon pedig még az 
is szerencse, ha egyáltalán hó végéig kitart a fizetésük. Nem 
is beszélve a fiatal házasokról, akik szülői segítség nélkül 
meg sem tudnának élni…

– Így van. Írországban, akkor is szépen megélnek, ha csak 
egyetlen kereső van a családban. 

– Beszéljünk egy kicsit az ír emberekről. Milyen nyelven 
beszélnek egyáltalán? 

– Az írek túlnyomó többsége angolul beszél, csak nagyon 
kevesen tudják az ősi kelta nyelvet. Én őszintén szólva még 
senkit nem hallottam írül megszólalni. Az angolt is nagyon 
torzítva, „ír módra” beszélik. Egész más a kiejtésük, mint 
az angoloknak, nagyon nehéz őket megérteni. Akik közép- 
vagy felső fokú angol nyelvvizsgával érkeznek ide, azok is 
alig tudnak boldogulni az itteni nyelvvel. Kezdetben alig 
értik ezt az „íres angolt”.

– Hogyan jellemeznéd általában az íreket?
– Az íreket alapvetően mindig is meghatározta az, hogy 

egy szigeten laknak, és hogy ezért ritkán érintkeztek ide-
genekkel. Ez egy belterjes társadalom. Ahogy mi hallottuk, 
korábban népszerű volt például a családon belüli házasság is. 
Egyébként elég egyszerű emberek. Ahhoz képest, hogy nem 
szegények, egyáltalán nem dőzsölnek, egyszerű házakban 
laknak, csak akkora házat építenek maguknak, amekkorára 
valóban szükségük van. Segítőkész, kedves emberek élnek 
itt. Ha nem tud valaki angolul, akkor is türelmesen, kézzel-
lábbal elmagyarázzák neki a dolgokat. És közben mosolyog-
nak.

– Hogyan telik a napjuk az íreknek?
– Nagyjából ugyanúgy, mint nálunk. Egy lényeges kü-

lönbség, hogy nem tartanak nagy háztartást, nagyon szeret-
nek vendéglőben étkezni. Az ételeket tekintve viszont sokkal 
igénytelenebbek a magyaroknál.

– Mi a helyzet a nemzeti öntudattal, hogy viszonyulnak 
az angolokhoz?

– Erről egyelőre túl sokat nem tudok mondani. Általában 
született írrel ritkán beszélgetek, mivel abban a szállodá-
ban, ahol dolgozom, főleg lengyelek a munkatársaim. (A 
negyvenötven fős személyzetből egyébként szinte mindenki 

vendégmunkás. Csak a szálloda tulajdonosai és menedzserei 
írek.) Azt azért én is érzem, hogy nem szeretik túlzottan az 
angolokat, pedig az ő nyelvüket beszélik. Nemrégiben be-
szélgettem pár szót egy szakáccsal, aki korábban tagja volt 
az IRÁ-nak. Ő természetesen nyakra-főre szidta őket, gyű-
lölettel beszélt róluk. 

– És másokhoz, például a vendégmunkásokhoz hogyan 
viszonyulnak?

– Úgy vettem észre, hogy abszolút toleránsak. Hogy 
meddig lesz ez így, azt nem tudjuk. De amíg szükség van 
vendégmunkásokra, amíg van olyan munka, amit ők nem 
végeznek el, addig szívesen látnak minden idegent Írország-
ban.

– A válság mennyire érinti az országot?
– Beszélnek ugyan róla, de az emberek annyira nem ide-

gesek, érződik, hogy az ír gazdaság még mindig erős. 
– Meddig maradtok még kint?
– Úgy tervezzük, hogy maximum 4-5 évig maradunk Ír-

országban. Az összegyűjtött pénzből családi házat fogunk 
építeni Budapest közelében, telkünk már van, a barátnőm 
szüleitől kaptuk. 

– Kívánom, hogy számításaitok bejöjjenek, és a munka 
emellett jól is érezzétek magatokat Írországban. 

Fogarasy Attila
(Vörösvári Újság, 2009. február)

Urbánné Kelemen Rózsa: 
Március

Szürke kis nyuszifüles ágak
hirdetik – itt a tavasz újra.
Apró kis krókuszfejecskék
puha zöld mohapárnába bújva
nyújtogatják karcsú nyakacskájukat.
Aprók magok felszínre törve
keresik a fény felé az utat.
Álmosan sóhajt a föld.
Érezzük hűs, párás leheletét.
Színes ruhába öltözök az ég:
hol rózsaszín, fehér-lila, hol kék.
A kikelet leteríti ünneplő,
virágos szőnyegét.
Lelkedben dalra fakad a tavasz.
  De szép!
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Nostradamus
Hétköznapi homály 2009. 

G O N D O L ATO K

„Minden perccel kevesebb.”
(Élet)

Többen megkérdezték, hogy a turizmus valójában mi 
lenne?

Ha röviden megfogalmazom: munkahely. 
Úgy tűnik még nem koppantunk a fenéken és sokan a 

politikusoktól várják „Ők rontották el, javítsák is meg”. 
Na most ez nem fog működni, sőt rosszabb lesz, mert 

nincs közösség, amiben erő van, tehát kényszerítőerő sincs. 
Sajnos mi még nem jöttünk rá, „alkotni csak közösségben 
lehet”. 

Az Altemisai barlang festője már igen, hiszen az életük 
függött, hogy a felfestett „jelképet” csak együtt képesek a 
vadászaton megölni, és így maradt életbe a közösség. 

Ma erről szó nincs, mert kormányozatlan minden (tuda-
tosan) lent és fent is. Ez fokozza a félelmet és ebből mérge-
sedik a harag gyűlöletté és az agresszióvá.

Így semmi esély a közösségre, sőt már a családra sem!
Mivel ezt a válságot mesterségesen gerjesztették, így a 

munkahelyek tömegesen szűnnek meg, ahol megmarad, ott 
a tulaj nyugodt lelkiismerettel adhat kevesebb fizetést. A 
multik gazdagodnak, a lakosság elszegényedik, a bankok 
„segítő keze” megadja a kegyelemdöfést és válik az egy-
szerű ember földönfutóvá. 

Ebből, akinek több is van a pénztárcájában, sem tud „ki-
emelkedni”, mert egy településen a többség értéke határoz-
za meg az Ő értékét is. Mert ha elértéktelenedik a falu, az 
ingatlanok értékcsökkenése húzza le az értékes ingatlanok 
árát is.

Hogy mi kell egy település kitöréséhez?
Kell egy jelkép, pl.: Párizs-Eiffel-torony, Miskolc – ko-

csonya, … stb.
- Egy sikerorientált és a sikert kezelni tudó csapat, olyan 

hiteles vezetővel, aki mindig magasabb hőfokon ég, mint 
az Őt körülvevők.

- Ezt a jelképet a médiumokban profin menedzselni és 
olyan egyedi programokkal körülvenni, amire ország-világ 
megmozdul.

Ez a három dolog szükséges ahhoz, hogy Rákóczifalván 
egy teljesen más, a kultúrát szerető faluközösség alakuljon 
ki.

És ha a kultúra az első helyre kerül, a művelt és a múltju-
kat értő és ahhoz ragaszkodó szakemberekből újra egy erős 
közösség válhat. 

Az ne legyen megnyugtató, hogy 30 km-es körzetben 
Cserkeszőlő kivételével egy település sem találta még ki 
magát. És ebben az apátiában úgy sincs megoldás.

Persze nem új programok kellenek, új emberek, mert aki a 150 
centit idáig sem tudta átugrani, az új programmal sem tudja.

Még nem alakult ki a polgárság. A nagypolgár itt sosem 
jelent meg, csak a kastélyok körül néhányan, ezért ezek 
elpusztulásával ez megszűnt, nem maradt a közép és a kis-
polgárnak példaképe, akik másolhatott volna. 

A szocializmus zsigerből támadta a polgárt.
Rendszerváltás után pedig még csak nyomait láthatjuk 

ezeknek az embereknek. Amíg a polgárság nem erősödik 
meg, addig nem is várható a kultúra szeretete, mert nincs 
példa. 

Ebben az eltorzult értékrendben pedig az életmódot, ko-
csit, ruhát másolják az emberek, azt pedig erőn felül teszik, 
így mindenki szaladgál a pénz után és eszébe sem jut, hogy 
közösség.

Mint ahogy írtam, alkotni csak közösségben lehet, így 
pénzért az emberek csak robotolnak, ebben semmi öröm, 
amit pénzt kap, az azon vásárolt áru nem boldogítja, ezért 
rohan a következőért.

Ennek sincs soha vége, csak ha visszatalál a közösség-
be.

Ahol közösség van, ott szükség van az emberre és együtt 
sokkal könnyebb, hiszen 12000 évvel már valaki megfes-
tette.

Balázs Antal

I. Már mindenki készít programot, csak a kormány 
nem, így már megint más viszi el a balhét. Igaz az IMF 
gyámsága alatt lehet találgatózni.

II. A Balatonban sok a víz. Három éve már olyan ter-
vek is születtek, hogy vödörrel hordják a Dunából bele 
a vizet.

III. Európa ketté fog szakadni, igaz soha nem tartottak 
bennünket csak piacnak. Ha összeszedik magukat, újból 
„segítenek” rajtunk. Pontosabban mindent megvesznek 
fillérekért.

IV. Rövidesen olyan autókat fognak gyártani, amit 
csak 3 évig lehet használni és azután már olyat, amit na-
ponta el kell dobni.

V. Ha majd mindenki haragszik mindenkire, akkor 
nagyon megszívat bennünket a világ.

VI. Ami Rákócziújfaluban történik, „érdemes” lesz 
TV sorozatot készíteni belőle, „Süllyedő hajó a zsákut-
cában” címmel.

VII. Ezután, hogy a gyerekek még középiskolában 
sem tudnak olvasni, követelmény lesz, hogy egyetemen 
SMS-ben írják meg vizsgáikat.

Balázs Antal

2009.Második szám

Rákóczi szürke
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- Az a fejlődés, hogy több autó van, mint veréb?
- A pénz megnyugtat, de nem elégít ki!
- Legyen melletted mindig egy őszinte ember.
- Már rég elfelejtettem, ami még eszedbe sem jutott.
- Onnan jövök, ahová tartasz.
- Azért irigyek az emberek, mert nagyobb a becsvágy, 
  mint a tehetség.
- Ha elfogadod önmagad, örülsz mások sikerének. 

Balázs Antal

KÖ Z T Ü N K  É L N E KKÖ Z T Ü N K  É L N E K

Az üreginyúl volt az őse a ma élő házinyulak valamennyi fajtájának.
Számtalan méretű, színű és küllemű házinyulat tenyésztenek elsősorban a húsá-

ért, de hobbiból is a bájos külleme és szelídsége miatt is.
Minden fajta más tulajdonságokkal bír, hiszen óriási különbségek vannak közöt-

tük. Pl.: egy balga óriás nyúl akár megközelítheti a 10 kg-ot is, míg egy törpenyúl 
alig 1 kg-ot nyom.

Most én igyekszem egyetlen faj, az Újzélandi fehér húsnyúllal kapcsolatos isme-
reteimet megosztani az olvasóval. 

Viszonylag kistestű, 3-3,5 kg-ra megnövő fajta, mely hosszú tenyésztői munka 
árán alakult ki.

28-32 nap vemhességi idő után születik meg általában 8-10 csupasz és vak iva-
dék. 10 naposan kinyílik a szemük és 2-3 hetes korukban már elhagyják a meleg 
szénával és szőrrel bélelt fészküket is rendszeresen. Kezdik kóstolgatni már ekkor 
a szilárd táplálékot is.

Hat-nyolc hetes korukig szopnak, s csak ezután szabad elválasztani az anyjuktól.
Az Újzélandi fehér nyúl zömök, arányos, jól izmolt felépítésű nyúl. Az ivarérett-

ség kezdetekor (3 hónap) sem lesz agresszív, mint pl. a Kaliforniai fehér fajta. Nem 
harapdálják össze a hímek egymást. 

Tenyésztésbe a nőstény 5-7 hónaposan szabad csak fogni, a hímet pedig 1 évesen.
A nyúltáp, nyúlabrak mellett mindig álljon előtte tiszta víz, széna és fűféle. 
A lucernát csak fonnyasztott állapotban etessük.
Vigyázzunk a „K” betűs zöldségfélékkel: káposzta, karalábé, karfiollal, mert puf-

fasztó. Csak keveset egyszerre. Penészes, rothadó növényt tilos adni az állatnak.
Olyan ketrecben tartsuk, amely nyáron nincs a tűző napon, mert nem szereti a 

túl meleget.
Árnyékoljuk le mindenképpen.
A ketrec alja rács legyen, félig fa padozattal.
Rettegett betegsége a Mixomatózis, mely ellen már remek vakcinák kaphatóak 

és mi magunk is beolthatjuk nyulainkat. Április hónapban érdemes ezt megtenni. 
Ennek a betegségnek a tünetei: a száj és szem-orr körül kialakuló előbb vörös, majd 
barnás duzzanat, később varasodás, váladékozás is megjelenik. Az egész testen, 
ivarnyílás környékén duzzanatok láthatóak. Ha kigyógyul a betegségből, nyugodtan 
fogyasztható a húsa.

A fülrühösség is gyógyítható, ecseteléssel néhány nap alatt rendbe jön az állat.
A hasmenéssel járó cokcidiózis már nehezebb ellenfél, de ez is gyógyítható.
Állatgyógyszertárakban beszerezhető valamennyi gyógyszer! Nem föltétlen kell 

kihívnunk az állatorvost és külön sikerélmény az, ha egy beteg állatot mi magunk 
segítünk hozzá a gyógyuláshoz.

Ulviczki György

2009.Második szám

                                                                             Kakukkcsődör tangó

                                                                                                Házinyúl
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A  H Ó N A P  K É R D É S E

Olvasóink már megszokták, hogy szinte minden lap-
számban körkérdést teszünk fel a fiatalok részére az őket 
foglalkoztató számtalan problémák egy-egy tárgykörében. 
Most úgy gondoltuk munkatársaink megkérdezik az utca 
emberét, hogy manapság mi foglalkoztatja leginkább? A 
megkérdezettek eldönthették, hogy kilétük pontos meg-
adásával, vagy csupán körvonalazásával kívánnak-e vála-
szolni. Ők mindannyian rákóczifalvi lakosok. Igyekeztünk 
különböző korúakat és foglalkozásúakat bevonni.

Rákóczifalvai lakos nő, Szolnokon dolgozik: Nem szok-
tam semmin sem töprengeni, világmegváltó kérdéseken meg 
pláne, igazából elég gondolkodni való a napi rutin, hogy az 
ember, hogy élje túl, mikor melyik csekket fizesse be, mit 
csináljon a kölcsönnel, aminek égig emelték a törlesztő 
részletét, és úgy egyáltalán legyen kedve reggel felkelni, és 
elmenni dolgozni.

Rákóczifalvai lakos, nyugdíjas: Mostanában sokat töp-
rengek azon hová is tart a világ, eddig is volt probléma a 
megélhetéssel, azzal hogy az emberek egyre kevesebb pénzt 
kénytelenek beosztani, de nem tapasztaltam azt az irigysé-
get, rosszindulatot, amit manapság. Az emberek egyre go-
noszabbak lesznek egymással, nagyon sok az erőszak is, és 
ez nem jó. Jobban kellene szeretnünk egymást, hogy szebb 
legyen a világ, amelyben élünk.

Retter Erzsébet, Rákóczifalvai lakos: Egy sikeresen 
megtartott rendezvény az Egészségnap után leginkább az 
foglalkoztat, hogyan lehetne a természetes gyógymódokat 
és egészségügyi szűréseket rendszeressé és elérhetővé tenni 
a falu lakossága számára. Azt szeretnénk, hogy az emberek 
figyeljenek jobban a testi-lelki egyensúlyuk megteremtésé-
re, hogy ebben a túlhajszolt világban keressenek más utat a 
gyógyulás felé a gyógyszertáron és a szakrendelésen kívül.

Kérdező: Nagy Tímea

Nádas Imréné a II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjas Klub 
vezetője: Március 7-én kerül megrendezésre településünkön 
a nyugdíjas klubok megyei szintű Nőnapi ünnepsége. Má-
sodik alkalommal kaptuk meg a megtisztelő felkérést, hogy 
szervezzük meg. Több mint 200 vendéget várunk a megye 
közel 30 településéről. Az utóbbi napok a szervezés jegyé-
ben telnek. Bízom benne, hogy klubtársaim segítségével 
színvonalas műsoros délutánt tudunk megvalósítani.

Várom a hétvégét is, amikor hazalátogatnak a lányomék 
az unokámmal. Finom falatokkal várom Őket.

Fekete Kata tanuló: Ebben a tanévben bevezetett szint-
vizsgára készülök, melynek sikeres letétele feltétel a leen-
dő szakmám megszerzéséhez. Ezért az utóbbi időben sokat 
forgattam a tankönyveket, illetve a konyhában a fakanalat, 
ugyanis szakács szeretnék lenni. Kicsit izgulok, hiszen úgy 

érzem, ez már komoly lépés lesz szakmai területen. 
Azért szórakozásra is jut idő. Színházban voltam leg-

utóbb, ahol egy operettet néztem meg. Vidám kis történet, 
nagyon kellemes dallamokkal. Segített egy kicsit kikapcso-
lódni a tanulás monotonságából

Katona Melinda bolti eladó: Sajnos az utóbbi időben 
családom és a saját egészségem romlása kötötte le minden 
figyelmemet. Nem került el bennünket az influenza sem. A 
kisfiam pedig a héten többször rosszul volt, így szakorvosi 
vizsgálatra kell vinnünk. 

Aggasztónak tartom a gazdasági helyzetről szóló híreket 
is. Bízom benne, hogy a munkahelyem nekem és a párom-
nak is megmarad, így talán könnyebb lesz a helyzetünk. A 
vevőim között is elsősorban ez a beszédtéma.

Kérdező: FMZS

42 éves hölgy: Akárkivel beszélgetünk, mindig a mai 
gazdasági helyzetre terelődik a szó, a mai kilátástalan éle-
tünkre, a bizonytalan munkahelyre, a kevés fizetés és a sok 
fizetni valóra!

31 éves, még dolgozó férfi: Mivel autóiparban dolgozom, 
így minden nap félve megyek be a munkahelyre, hogy nem-e 
én vagyok a következő, akit elküldenek?

43 éves hölgy: Hogy sikerülnek gyermekeim vizsgái, va-
jon mennyi lesz a következő gázszámlánk, és vajon nyáron 
el tudunk-e menni pihenni?

19 éves tanuló: Tudok-e majd dolgozni? A válság, ho-
gyan tudunk kilábalni belőle? Az elkövetkező években meg 
tudunk-e élni Magyarországon?

Kérdező: Jobbágyné

Mi foglalkoztatja mostanában?

2009.Második szám

Dorogházi Margit a köztársasági elnök honosítása után Tóth 
Lajos polgármester előtt letette az állampolgári esküt, így a  
Magyar Köztársaság állampolgára lett.
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E Z  I S ,  A Z  I S

„ Egyetlen energiaforrás sem bocsát ki annyi fényt, amennyit 
néha egy kis kötet sugározni tud magából, és az elektromos 
áramnak soha ne lesz annyi energiája, mint amennyi elektro-
mosság az írott szóba belefér.”

/Stefan Tweig/
Könyvekről szólni egy kicsit mindig annyi, mint magunkról 
beszélni.

/Babits Mihály/
„A könyvek hideg, de biztos barátok.”

/Victor Hugo/
„A könyv az az embernek, ami szárny a madárnak.”

/Bonus/
„A könyvek nem teszik az embert jóvá vagy rosszá, de jobbá 
vagy rosszabbá igen.”

/Jean Paul/
„Azt szeretném tudni- mormolta maga elé -, mi is van egy 
ilyen könyvben, amíg csukva van. Természetesen betűk van-

                                                                                           Könyvekről...
nak benne, melyeket papírra nyomtattak, de mégis valami-
nek kell még lennie benne, mert ha kinyitom, egyszerre előt-
tem áll egy egész történet. Személyek bukkannak fel, akiket 
még nem ismerek, mindenféle kalandok, tettek és harcok 
fordulnak elő – és néha tengeri viharok játszódnak le, vagy 
az ember idegen országokat és városokat lát. Ez mind benne 
van ugyanis valahogyan a könyvekben. El kell olvasni, hogy 
átélhessük, ez világos . De belül mindez már előre megvan. 
Szeretném tudni, hogyan.”                            

                                                                   /Michael Ende/
Nem nevezhető gazdagságnak, ami elveszíthető. Csak eszed-
nek és lelkednek olvasás útján nyert kincse jelenti az igazi 
gazdagságot, mert nem vész el, és nem hagy el soha.

/Leonardo Da Vinci/
Mik a csillagos ég minden csodái egy könyvtárhoz képest!     

/Jókai Mór/

Gombaleves csipetkével
Hozzávalók: 1 fej vöröshagyma, 50 dkg gomba, olaj, só, 

kevéske liszt, őrölt fehér bors, petrezselyem zöldje, 2 dl tej-
föl. Csipetkéhez: 1 db tojás, 4 dkg liszt, só. 

Az apróra vágott vöröshagymát az olajon megfonnyaszt-
juk, hozzáadjuk a tisztított szeletelt gombát, megszórjuk 
a petrezselyem zöldjével. Miután a gomba elfőtte a levét, 
liszttel megszórjuk, alapos keverés után felöntjük vízzel. 
Sózzuk, borsozzuk. A végén hozzáadjuk a tejfölt. A csipet-
kéhez összegyúrjuk a hozzávalókat és a forrásban lévő le-
vesbe csipegetjük, majd készre főzzük.

Rakott lecsó
Hozzávalók: 30 dkg rizs, 4 db paradicsom, 4 db paprika, 

2 fej vöröshagyma, 1 gerezd fokhagyma, 2 dl tejföl, 1 tojás, 
olaj, őrölt bors, só. 

A lecsót a szokásos módon elkészítjük, a rizst sós vízben 
kifőzzük. Egy tűzálló tálat olajjal kikenünk és beleterítjük 

                                                                                Hús nélkül finoman
A böjt jegyében:

a rizs egyharmadát, erre kerül a lecsó fele, majd ismét rizs, 
utána a lecsó másik fele és a maradék rizzsel betakarjuk. A 
tojást a tejföllel elkeverjük és a rakott lecsó tetejére öntjük. 
Sütőben közepes lángon kb. 20 percig sütjük, majd kockákra 
vágva tálaljuk.

Káposztás palacsinta
Hozzávalók: 10 db sós palacsinta, 1 fej kisebb káposzta, 2 

dkg cukor, olaj, bors, őrölt kömény, só, 2 dl tejföl. 
A káposztát lereszeljük, megsózzuk és egy kicsit állni 

hagyjuk. Addig a cukrot az olajon megpirítjuk. Beletesszük 
a kinyomkodott káposztát, fűszerezzük és puhára pároljuk. A 
szokásos módon elkészített, de sós palacsintákat megtöltjük 
a káposztás töltelékkel.

Forrón tálaljuk, tálaláskor tejföllel meglocsolhatjuk.
Jó étvágyat kívánok és vidám készülődést a közelgő hús-

véti ünnepekre.
/FMZS/

2009. februárjában beindult a sakk megyei bajnokság 
tavaszi fordulója. Jelenleg a csapatnak 17 igazolt játékosa 
van. A tagok között martfűi, tiszaföldvári, szolnoki csapat-
tag is található. Március 1-én értékes győzelmet szerzett a 
csapat a szolnoki Keviterv-Akva 2. csapatával szemben, 8:2 
arányban nyertek. Jelenleg 29 pontos a csapat, mely dobo-
gós helyet jelent. 

Sajnos, a gazdasági nehézségek a csapat életében is 

                                                                                Tavaszi sakkhíradó
jelenkeztek. Lecsökkent a támogatás, így a csapattagoknak 
saját hozzájárulással kell kiegészíteni a költségvetésüket. Bí-
zom benne, hogy ez senkinek a kedvét nem veszi el a játéktól. 
Szeretném ha sikeresen tudnánk venni a Jászapáti elleni mér-
kőzést, így a helyosztó megmérettetésen szerepelhetnénk.

Kívánok ehhez jó egészséget és kitartást a csapat tagjainak.
 Sporttársi üdvözlettel :                             
                                        Fekete Ferenc szakosztályvezető
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Legkedvesebb Barátaim!
Minden hű barátunknak és támogatónknak nagyon boldog 

2009-es esztendőt kívánunk, s külön köszönjük mindenkinek 
az új évi jókívánságokat!

Az elmúlt októberben, miközben Jean Tokió felé gyalogolt, 
jó néhány meghívást kapott az ősi japán kultúra meghatározó 
helyeinek meglátogatására. Többek közt Kumano szent helyé-
hez, valamint Nara csodálatos templomaihoz. Nagyon reméli, 
hogy a japán hagyományok eme ékköveit marad ideje meglá-
togatni, ugyanis december 12-ére Tajvanba kell érkeznie.

 Ezen idő alatt Dél-Koreában barátai egy Facebook-ot hoz-
tak létre, amelyhez önök is csatlakozhatnak. Ez egyébként a 
hivatalos Web-oldalhoz csatolt kiegészítés.

Október 12-én Jean elérte Yuzawa várost, és egy jó barát 
azt írta nekem, hogy jól van és egészséges, valamint teli van 
energiával. Október 15-én Takasakiban egy Japánban élő 
kanadai, bizonyos David Findlay meghívta házába néhány 
napra és mindenben segítségére volt. David számítógépének 
segítségével tudtunk néhány szót váltani egymással, valamint 
a skype segítségével láthattuk egymást. Milyen csodálatos 
érzés volt!!!

Mialatt telefonon csevegtünk, Jean tudatta velem, hogy 
az utolsó pár cipőjét viseli éppen, és aggodalmát fejezte ki a 
felől, hogy az ilyen kis lábú emberek országában aligha kap 
megfelelő méretű cipőt. Aggodalmát azzal oszlattam el, hogy 
találkozásunkra három pár túracipőt viszek majd neki. 

Tokióban találkozott Peter Jacobbal, aki megtett vele né-
hány kilométert.

November elején a mi bajnokunk azon morfondírozott, 
hogy nem tudja majd meglátogatni az említett japán remek-
műveket idő hiányában. Elkezdte intézni a Japánból Tajvanba 
történő út részleteit. Szokás szerint inkább hajóval, mintsem 
repülőgéppel szeretne utazni, a korábbi hírlevelekben már 
említett okok miatt.

November 8-án Osakában Minako és családja üdvözölte. 
Minako Jean fiának, Thomas Eric-nek jó barátja. Sajnos nem 
tudott sokáig maradni, mivel az idő ismét szorította. Másnap 
reggel már az úton találjuk, mialatt éppen hagyta el a vá-
rost, véletlenül találkozott egy montreali hazafival, Francois 
Provencal-al.

November 20-án Hirosimából érzelemmel telítve azt írta 
nekem, hogy meghívták, tekintse meg a Hirosimai Békemú-
zeumot, valamint a tragédia emlékhelyét.

Novemberben meglehetősen hideg van Japánban, a hő-
mérséklet éjszakánként 0 fok körül mozog, ezért Jean teljesen 
felöltözve aludt nyári hálózsákjában, érezvén a csontig hatoló 
hideget matracán keresztül.

November 24-én egy kiadós forró zuhany után végre va-
lódi ágyban alhatott Toshio Sako úr jóvoltából Hofu városká-
ban. Később, januárban Toshio elküldte nekem Jean portréját, 
melyet felesége Junko rajzolt.

December 8-án este Jean a következőket írta nekem: 
„Végre elértem Kagosimát! Egy turistaszállóban szálltam 

meg, ahol Internet és mosógép is található. Holnap reggel fel-
keresek egy utazási irodát, és a tajvani találkozónkra megve-
szem a jegyet.,,

Egy nappal később így írt: 
,,December 10-én szállok a Kagosimából  Okinavára tartó 

hajóra, és december 12-én 11.55 -kor szállok fel a Taipeibe 
induló repülőgépre. Aztán már csak néhány óra és …,,

Mint ahogy már ismeretes, épp most értem vissza Tajvan-
ról, a kilencedik találkozásunkról. A Taoyuan reptéren talál-
koztunk december 12-én. Jean délután óta kitartóan várt rám, 
s közben naplóírással múlatta az idejét. A kimerítő repülőút 
ellenére úgy futottam feléje, mint egy szerelmes tinédzser, 
mikor késő este végre megpillantottam.

Az első közös hetünk elég mozgalmas volt. Mindösszesen 
négy nappal az országba érkezésem után, életemben először 
alkalmam nyílott arra, hogy megtekinthettem egy előadást, 
amelyet az én bajnokom tartott a Kang Chiao kétnyelvű 
magániskola diákjai számára. Hercegi fogadtatásban volt ré-
szünk.

Két nappal később, december 18-án ezt az előadást ismé-
telte meg, ezúttal a Yan-An Általános Iskolában. Mindkét 
eseményt a Kang Hsuan Oktatási és Kiadói Csoport szervezte 
röviddel azelőtt.

Taipei egy sűrűn lakott nagyváros. Itt minden megtalálha-
tó, beleértve a híres Tower 101-et, melyet gyorsan meg is láto-
gattunk. Később úgy döntöttünk, hogy elutazunk Kentingbe. 
Ez egy kisváros a sziget déli kiszögellésén, tropikus klímával. 
Vonattal mentünk, s utunk nagyon kellemes volt. Ez a smaragd 
sziget valóságos csoda, úgyis mondhatnám, hogy drágakő az 
óceánban. Természetesen ez a lakosokon is tükröződik, hiszen 
hihetetlenül barátságosak, udvariasak és békések. Nem javas-
lom, hogy azok ellátogassanak Tajvanba, akik súlycsökkentő 
diétát tartanak, ugyanis az étel igencsak ízletes, változatos, 
bőséges és nem feltétlenül egészséges. 

Mindaddig nagyon jól éreztük magunkat Kentingben, amíg 
Jeant ágyba nem kényszeríttette az isiásza december 29-én. 
Hogyha fel nem gyógyul ebből a fájdalmas állapotból hama-
rosan, akkor a tajvani túrája komoly veszélybe kerül. Sze-
rencsére a január negyediki Taipeibe történő visszatérésünk 
alkalmával találkoztunk két nagyszerű emberrel, Paulo Su-val 
és Lin úrral (a tajvani Forrest Gump-pal). Mindketten óriási 
segítséget nyújtottak nemcsak fájdalmának enyhítésében, ha-
nem a tajvani vízum meghosszabbításának ügyében is.

A tudattól megnyugodva, hogy jó kezekben hagyom az én 
kedvesemet, január 7-én érkezem meg Montrealba. Mialatt 
próbáltam magamhoz térni az időeltolódás okozta fáradtság-
tól, addig Jean megkezdte tajvani gyaloglását január 10-én.                            

Folytatás következik…    Luce         
                                                        Fordította: Papp László               

 H O L  TA R T  A  V I L Á G V Á N D O R

Luce hírlevél

2009.Második szám



29

S P O R T
Többször számoltunk már be fiatal focistáink sikereiről.
Most is nagy megtiszteltetés érte kis falunk utánpótlás 9 

(U9) és utánpótlás 11 (U11) éves játékosait.
Az országból 8 csapatot hívtak meg az ETALON sport-

iskola farsangi kupájára. Természetesen mi is köztünk vol-
tunk!

A Magyar Gyermek Labdarugó Szövetség szervezésében 
jöhetett létre e torna.

Nagy izgalommal készültünk heteken keresztül eme nagy 
napra. Szülők – gyerekek izgulva, hogy megyünk Pestre. A 
pálya sem mindennapi volt, ugyanis műfüves pályán zajlot-
tak a meccsek. Reggel induláskor már kiderült, hogy több 
kis játékosunk az influenza miatt kidőlt a sorból. Hiányukra 
gondolva indultunk el a nagy napra. 

Megérkezésünkkor - mi szülők sem láttunk még ilyet- sá-

                                                                                         Farsangi kupa
tortetős, korszerű, műfüves pályára érkeztünk. 

Az első mérkőzést Miskolc csapata ellen játszottuk 6-4-re 
győztünk; köszönhető ez fiataljaink kitartó játékénak. Majd 
egy budapesti nemzetközi iskola következett 11:1-es győzel-
met szereztünk. 

Ezek után Lajosmizse következett. Itt meg kell említ-
sem, hogy sem a gyerekek játéka, sem pedig a bíró sporttárs 
hanyag figyelme, valamint a  lajosmizsei szülők agresszív 
viselkedése nem lopták szívünkbe magukat!  Ezek után nem 
csoda, hogy gyermekeink lesérülve és megszeppenve 5-2-re 
kikaptak eme csapattól.

A dobogós hely számunkra így most már csak a harmadik 
hely lehetett, de ez sem volt egyszerű, mert Pilis csapatát 
kellett legyőzzük.

Az eredmény a meccsen döntetlen lett, hihetetlen bravúro-
kat vittek véghez a fiúk, majd hetesek következtek.. A szülők 
és gyerekek arcán a rémület tisztán kivehető volt, hogy most 
mi lesz. Azt kell megemlítsük, hogy a kapusunk az U11-es 
korosztályban csak helyettesített, mert ő még csak U9-ben 
játszik (betegség miatt Nagy Kristófot helyettesítette, akit 
nagyon sajnáltunk, hogy nem lehetett ott ), de méltán helyet-
tesítette őt Kis Zalán.

A harmadik helyet megszereztük, a fiúk ügyesen rúgták a 
heteseket, a kapusunk pedig ügyesen védett.

Szavakba nem lehet kifejezni, mennyire büszkék vagyunk 
gyermekeink teljesítményére és eredményére; és ezt remél-
jük ők is érezték a szülői szurkolás erejéből.

HAJRÁ FIÚK!!   MPZS

Megyei bajnokságban szereplő csapatunk megkezdte a 
tavaszi bajnokságot. 

Már az első mérkőzésen sikeresen szerepeltek Zagyvarékas 
ellen. Az ifi csapat 5-0-ra, a felnőtt csapat 1-0-ra nyert. Máris 
megvan az első 3 pont. Csak így tovább.

Télen sem pihentek a csapatok. A megyei labdarugó szö-
vetség által szervezett terembajnokságon vettek részt, ahol 22 
focicsapat vetette be tudását a győzelemért. A B csoportban 
hét megyei első osztályú csapatot előzött meg Rákóczifalva 
legénysége, és így első helyen végzett. 

Nász Róbert és Kácser István vezette és vitte sikerre a 
lelkes gárdát.

Törökszentmiklós és Nagyiván csapatának 4 gólt lőtt 
Rákóczifalva.

Így jutottak a döntőbe. A döntőben a rendes játékidőben 
3-3 lett az eredmény. Mivel döntetlen lett a mérkőzés vége, 

hetes rúgásokkal kellett eldönteni, hogy ki a jobb. Mivel 3-2 
arányban kikaptunk, így „csak” az ezüstérem jutott csapa-
tunknak. 

Rákóczifalva csapata 1998 óta nem jutott a 6-os döntőig.
Már csak ezért is nagy dolog ez az eredmény, de minden-

képpen dicséretére válik a csapatnak. 
A legjobb mezőnyjátékos címet Kácser István kapta meg 

Rákóczifalváról.
Az ifjúsági csoportunk Martfűn 12 csapatos 

teremtornánvett részt, ahol ők is a döntőig jutottak.
A döntőben sajnos 1:0-ás vereséget szenvedtünk 

Tiszaföldvár csapatától. A mezőny legjobb kapusa címet 
Menyhárt Károly kapta.

Gratulálunk nekik, csak így tovább!
Jobbágyné

                                                                                                          Foci
Megkezdődött a nagypályás bajnokság
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Macimúzeum
Örömünkre szolgál, hogy lapunk már három éve, folya-

matosan tudósíthat a Macimúzeum és a Bocs D’ Art  Galéria 
igen dús eseményeiről. Dióhéjban megpróbáljuk összefog-
lalni (nehéz lesz) az ott folyó kulturális munkát, legfonto-
sabb eseményeket, eredményeket:

Rákóczifalva önkormányzatával közösen fenntartott mú-
zeumban kapott helyet Balázs Antal – ma már – 1400 dara-
bot számláló maci-gyűjteménye. 2006. március 27-i megnyi-
tása óta látogatóik száma ez év február végére meghaladta 
a 14 300 főt. A gyűjtemény híre már eljutott külföldre is. 
Közel 30 országból jártak már ott magánszemélyek és hiva-
talos delegációk tagjai. A leglátogatottabb hónapja az évnek 
augusztus, amihez nagyban hozzájárul a 2 éve sikeresen 
megrendezésre kerülő DÖME napi rendezvény. Egyre több 
ember dönt úgy hogy a múzeumnak ajándékozza gyerekkori 
játék-mackóját. A hazai adományozók mellett Kaliforniából 
is érkezett maci. Ma már a gyűjteménybe a macikon kívül 
más értékes tárgyak is bekerülnek, például a Rákóczi - és a 
Gorove kastélyból.

A múzeum 2006. szeptemberében megkapta a Jász-
Nagykun-Szolnok Megye Turisztikai Védjegye címet. 

A JNSZ. Megye Önkormányzata és a Tiszainform Idegen-
forgalmi Szolgálat által kibocsátott  „Alföld Szíve” turisz-
tikai kedvezmény kártya tulajdonosa 2008. augusztusától a 
múzeumba kedvezményes jegyet válthat.

A múzeum termeinek bővítésére, szépítésére, valamint 
gépek és berendezések vásárlására adott lehetőséget az el-
múlt évben két sikeres pályázati forma:  a LEADER+ és a 
Jászkun Kapitány elnevezésű projekt. 

A múzeum egyik érdekes kezdeményezése: „Hozzon min-
denki egy követ”. A világ nagyon sok országából és Magyar-
ország tájairól is hoztak ásványokat, köveket az idelátogatók 
és helyi lakosok.  Az Országház homlokzatának felújítása 
után a múzeumba is került néhány értékes kődísz.

A macik öltöztetéséhez több rákóczifalvai személy, és az 
ország más részein élő képzőművész, jelmeztervező is hoz-
zájárult. Az elmúlt három év alatt csodaszép ruhákat álmod-
tak és varrtak meg a mackóknak. Településünk történelmi 
hagyományait figyelembe véve kezdődött el a kuruc macik 
gyártása. Az új gyártású, de hagyományos alapanyagokból 
készített macik a Képzőművészeti Lektorátus által zsűri-

zett termékek, melyeket egyedi stílusban kézzel készítenek 
Rákóczifalván. Ezen un. kuruc macik 2008 januárjától kezd-
ve folyamatosan utaznak olyan magánszemélyek és ismert 
művészek társaságában, akik fontosnak tartják, hogy minél 
több ember ismerje meg a falvai macigyűjteményt. Bejár-
ták már Európát, és a világ több országában, földrészén is 
megfordultak. Ezen utazásokról fotók készültek, melyeket 
a Macimúzeum honlapján, a www.macimuzeum.hu , és  
Rákóczifalva honlapján www.rakoczifalva.hu lehet megte-
kinteni.

A Bocs D’ Art Galériában 2006. óta 32 kiállítás anyagát 
tekinthették meg a vendégek. A képzőművészet különféle 
ágaiban tevékenykedő művész, gyűjtő hozta el kiállítási 
anyagát. A kiállításokról készült fotókat és videókat szintén 
a fent említett honlapokon lehet megnézni.

 A Macimúzeum részeként a tűzoltóság életét bemutató, 
rákóczifalvai önkéntes és hivatásos tűzoltók által összegyűj-
tött relikviákat nézhetnek meg az idelátogatók.

Gratulálunk a három éves múzeumnak és kívánjuk, hogy 
még nagyon sok érdekességről adhassunk számot olvasóink-
nak!                                                                             pbm

Három éves a Macimúzeum

CSALÁDI HÁZAK ELADÓK

Érdeklődni:  Telefon: 20/9742-182,  56/441-349
Rákóczifalva, Rákóczi út 77.,      Vasári P. u. 40.



A parkban jelenleg 33 fajta madár-
különlegesség látható (hátsó borítón 
néhány bemutatása). 

Ezek a ritkaságok a világ minden ré-
széről érkeztek hozzánk.

Már egy éve vásárolunk és kapunk 
ajándékba újabb fajokat.

Szeretnénk olyan ritkaságokat is a 
későbbiekben bemutatni, amik csak 
nagyon kevés helyen láthatóak, ezzel is 
elősegítve a falu turisztikai fejlődését. 

A park fejlesztésében nagyon sok 
segítséget kapunk vállalkozóktól és ma-
gánszemélyektől a faluból és az ország 
különböző városából.

Ez a nagyfokú támogatás jelzi a fon-
tosságát az ilyen és ehhez hasonló par-
koknak. 

A múzeum és a park meglátogatása 
tartalmas szórakozást biztosít az ide-
érkezőknek. Ez elővetíti a helyi vál-
lalkozók csatlakozását, hiszen ha egy 
egész napos programot biztosítunk, 
szívesebben töltik el szabadidejüket a 
Rákóczifalvára érkezők.

A Macimúzeum honlapján – www.macimuzeum.hu – az érdeklődök megtekinthetik a kiállításokról készült fotókat 
és a rákóczifalvai Médiaközpont által készített videó-felvételeket is, ugyanitt tájékozódhatnak a három éves múltunk 
jelentősebb eseményeiről. Működik a netes képeslapküldő szolgáltatásunk is, lehetőség van lapot küldeni barátoknak, 
ismerősöknek.

A múzeumba került szék eredetileg 
kastélyok, várkastélyok berendezése 
volt.

Általában 4-6 szék volt egy garnitúra 
az asztal körül.

Nem politúrozott volt, hanem zöld szí-
nűre festve és a díszítések aranyozottak. 

Ebben a korban még nem volt ismert 
a kárpitozásnál a rugó, ezért fűvel, szal-
mával tömték meg. Ezután szögelték rá 
a kárpitot. 

Ezek rendkívül időtállóak voltak. 
Nem ritkák a 2-300 éves kárpitok az ere-
deti állapotban fellelhető darabokon.

Katolikus egyház legnagyobb ünne-
pén helyezték ki ezeket a fából faragott 
szobrokat. Már ismertek a XV. századból 
is feltámadt Jézust ábrázoló alkotások. 

A korok változásával típusuk sokat 
változott. 

A múzeumban látható szobor kb. 200 
éves, a barokk stílus jegyeit viseli ma-
gán. A faragás finomsága komoly mű-
helyt feltételez. Krétaalapozásra festett 
és ezüstözött. 

Restaurálásakor már 4 sor ráfestést 
találtunk. 

A képen eredeti állapotban látható.

Három éves a Macimúzeum

Szék  /XVIII. sz. vége/

Feltámadt Jézus /1800 körül/

A hónap műtárgyai

Macimúzeum




